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Un minunat răspuns la a- 
eeastă întrebare, pe care 
multe cadre didactice și-o 
pun, l-a dat serbarea „întil- 
nirea cu fiii satului" din ziua 
de 20 martie a.c., ținută în 
comuna Viperești, județul 
Buzău și la care am parti
cipat ca fiu al acestei așe
zări rurale. Festivitatea 
care a avut loc cu acest pri
lej a fost bine organizată șl 
frumoasă, cu cuvintări și un 
bogat program cultural-artis
tic, cum se fac multe la nov ; 
totuși ceea ce a impresionat 
aici a fost altceva : nota de 
„cultură vie" a întregii de
monstrații cultural-artistice ; 
asupra acestui caracter soco
tim util să ne oprim privi-

INTERFERENȚA LICEU 
ÎNVÂȚĂMiNT SUPERIOR

I*  • Valoarea reală de selecție a programelor și normelor concursului 
de admitere • Obiectiv și subiectiv în reușită și eșec

în jurul concursurilor de admitere în învățămîntul superior s-a creat în decursul anilor o veritabilă mitologie. An după an se povestește despre insuccesele surprinzătoare și dureroase ale unor elevi socotiți în liceu drept foarte buni, despre reușita „miraculoasă1' a altora considerați mediocri, despre neconcordanța între solicitările liceului și cele ale concursului de admitere, despre...Să recunoaștem sincer că, înlă- turînd o anumită fabulație neconsistentă, fantezistă uneori, discuțiile pe această temă au o bază reală. De altfel nu o dată, încă din anii trecuți, s-au semnalat în presă anumite anomalii care puneau sub semnul întrebării sistemul prin care se efectuează trecerea de la învățămîntul liceal la cel superior. Numai gazeta noastră a publicat cel puțin zece anchete și articole de opinie pe această temă. Cum problema continuă să fie la ordinea zilei, o luăm din nou în discuție, concentrîndu-ne atenția, de astă dată, asupra unuia dintre cele mai controversate aspecte : raportul între pregătirea elevilor în liceu — pe de o parte, cea solicitată la concursul de admitere în facultate — pe de altă parte — și, în sfîrșit, cea dezvăluită pe deplin în anii de studiu universitar. La colocviul pe această temă, găzduit în coloanele de față, participă acad, prof. GHEORGHE MIHOC, conf. dr. MARIUS STOKA de la Institutul politehnic din București și cercetătorul științific VASILE 
ȘTEFANESCU, de la Institutul de științe pedagogice.

Red.: Vă este binecunoscut „do
sarul" concursurilor de admitere. 
Știm că dispuneți, fiecare dintre 
dumneavoastră, de o mapă impu
nătoare de observații personale și 
ați întreprins chiar și unele stu
dii privind această problemă mult 

V^cutată și controversată. Ce pă- 
Șfc'e aveți despre modul cum se 
operează în prezent selecționarea 
candidaților ?

Acad. Gh. Mihoc: Concursurile de admitere — ca orice examene — permit să se tragă concluzii globale destul de precise asupra pregătirii candidaților. Ele devin însă îndoielnice cînd avem în vedere clasificarea candidaților. Și iată de ce.Dacă privim aceste concursuri prin prisma dezvoltării în perspectivă a capacității de studiu a candidaților actualele criterii nu permit, după părerea mea, să ne formăm un punct de vedere real în această privință. Progresul unui student în aprofundarea studiilor superioare

depinde de mai mulți factori— de pildă, de nivelul cunoștințelor însușite în liceu, de sîrguința și continuitatea în studiu, de atracția reală a tînărului respectiv pentru ceea ce studiază. Concursul de admitere poate furniza cel mult informații asupra nivelului cunoștințelor sale ; și aceasta destul de incomplet. Voi argumenta în continuare de ce. Pentru ceilalți factori, cel puțin la fel de importanți, nu există nici un test. Dacă în afară de această observație mai ținem seamă și de elementul aleator, inevitabil la orice examen, avem motive destul de temeinice pentru a conchide că prin concursul de admitere nu reușim să obținem decît informații foarte aproximative asupra capacității specifice a celor reușiți, în activitatea lor viitoare.Realitatea, de altminteri, confirmă acest lucru. Cine are curiozitatea să compare, după trecerea a cinci ani de studii, ordinea clasificării candidaților admiși în anul I cu ordinea clasificării lor la terminarea studiilor, rămîne adesea deziluzionat. Unii fruntași la concursul de admitere sînt în coada listei absolvenților, sau nici nu se găsesc printre ei, după cum cite un codaș la admitere strălucește ulterior la învățătură.S-ar putea obiecta că între factorii citați există o legătură. Desigur. Calitatea cunoștințelor cu care elevul vine din liceu este de multe ori fructul sîrguinței și talentului lui, dar nu în întregime. Știm cu toții că sînt copii silitori și dotați pentru studiu care, din cauze obiective, capătă o pregătire mai slabă decît unii colegi ai lor care au fost ajutați de meditatori, după cum, dimpotrivă, alții par stăpîni pe materie numai în măsura capacității meditatorilor respectivi.
Vasîle Ștefănescu : Aș mai a- dăuga ceva în legătură cu această ultimă idee : dacă un meditator — oricît de priceput ar fi acesta — poate pregăti, în cîteva luni, un candidat astfel incit să răspundă la concurs mai bine decît un elev bun care și-a însușit cunoștințele respective de-a lungul mai multor ani de liceu, înseamnă că examenul de specialitate nu investighează suficient de profund și de cuprinzător cunoștințele reale ale candidaților. S-a creat poate și o rutină în formularea problemelor la care se solicită soluții, rutină care deschide porțile „dopajului" intelectual al unor candidați abilitați să „strălucească" exact în limitele concursului. în detrimentul altora

cu potențial și cunoștințe mai ridicate, dar neantrenați la specificul concursurilor.
Red.: Potrivit multor opinii, se 

pare că încă n-au fost judicios re
zolvate problemele referitoare la 
volumul și calitatea cunoștințelor 
solicitate candidaților prin progra
mele de concurs.

Conf. dr. M. Stoka : O dovedește, între altele, programa de matematică pentru concursul de admitere în învățămîntul superior tehnic. Această programă conține : algebră, geometrie plană și în spațiu, trigonometrie și elemente de analiză matematică (la anumite facultăți și secții programa este și mai redusă). Locul mult prea amplu acordat capitolelor de geometrie plană și în spațiu, cînd ponderea în liceu a acestor capitole este în continuă scădere, reprezintă un prim anacronism. In schimb, geometria analitică studiată în clasa a Xl-a — materie care, în momentul admiterii în învățămîntul superior, reflectă mai bine nivelul de pregătire al elevilor — nu figurează deloc în programă. Este exagerată de asemenea ponderea trigonometrici, iar o serie de probleme din cadrul acesteia, cum ar fi identitățile trigonometrice, nu reflectă pregătirea elevului, ci numai formarea unui anumit automatism de calcul. De asemenea, nu se pune suficient accentul pe partea de analiză matematică și anume pe raționamentul specific acestui capitol. Pe de altă parte, deși în ultimii ani s-au introdus în clasa a XII-a elemente de teoria probabilităților și statistică matematică, acestea nu sînt incluse de loc în programa concursului de admitere în învățămîntul tehnic superior.
Acad. Gh. Mihoc : într-adevăr, 

e o anomalie. La concursul de admitere în institutele tehnice nu se cer, așa cum s-a arătat, geometria analitică și teoria probabilităților. Aceasta din urmă lipsește și din programa concursului de admitere la facultățile de matematică din universități, iar la institutele de în- vățămînt economic, programa se reduce la algebră și trigonometrie. O asemenea reducere a materiei la concurs nu este, din nici un punct de vedere, recomandabilă. Știind că nu va fi examinat decît la algebră și trigonometrie, viitorul candidat la concursul de admitere într-un institut superior economic va neglija materia din ultimii doi ani
Colocviu realizat de M. HERIVAN

(Continuare in pag. 4-a)

SEMICENTENAR P. C. R.

Intelectuali la Congresul
în perioada premergătoare creării Partidului Comunist Român s-a înregistrat în întreaga țară un puternic avînt revoluționar ’al luptelor populare, în fruntea, cărora s-a situat proletariatul. Acest avînt al maselor din țara noastră a antrenat și o serie de intelectuali progresiști, care s-au a- lăturat ofensivei revoluționare a clasei muncitoare. Printre aceștia s-au numărat scriitori ca ■ Gala Galaction sau M. Cruceanu, oameni de cultură ca M. Gh. Bujor sau M. Macavei, profesori, ingineri etc.Gala Galaction, unul dintre fruntașii literaturii românești dintre cele două războaie mondiale, luptător cu condeiul, a militat pe baricadele cele mai avansate ale presei, scriind „cu cea mai roșie cerneală", așa după cum spunea el însuși în ziarul „So

cialismul", organ de presă al Partidului socialist din România și al Uniunii sindicatelor, iar din 1921,’ ,al Partidului Comunist Român. Unul din numeroasele articole în care Gala Galaction a înfățișat acțiunile revoluționare ale proletariatului este și cel publicat în „Socialismul" din 18/26 decembrie 1919, scris cu prilejul împlinirii unui an de la demonstrația pașnică a muncitorilor din Capitală de la 13 decembrie 1918 și intitulat „Batalioane ale plebei proletare". Referindu-se la această impresionantă manifestație muncitorească, scriitorul menționa: „Se prezenta în ochii mei măreață, într-o măreție nouă. Erau mulți. Erau o ceată lungă, aliniată și ordonată de muncitori și de muncitoare, de bătrîni și de copii... Treceau, treceau și izvorul lor nu mai seca de loc... Femei ti

nere, femei în vîrstă, fete și băe- tahi... mergeau unii după alții, sărăcuți îmbrăcați, cu mîinile goale și triști de serioși".Gala Galaction a înfierat represiunea sălbatică de la 13 decembrie 1918 prin următoarele cuvinte : „Este gratuită, inutilă, neroadă, cruzimea celor ce apără niște privilegii presimțitoare de moarte. La ce servesc toate aceste brutalități, toate aceste stăruințe în nedreptate, toate aceste vărsări de singe, cînd și istoria și viața actuală ne dovedesc sinistra lor inutilitate ?... Va veni ceasul cînd vom stabili, pentru știința celor de după noi, unde și în ce împrejurări au murit eroii proletariatului românesc".Creșterea conștiinței revoluționare și a experienței proletariatului român în focul luptelor de clasă din perioada 1918—1921 s-a

◄

La Școala generală nr. 
198 din Capitală acti
vează’ sub conducerea 
profesorului Ion Șușală, 
un cere de mozaicari. 
Micii artiști din clase
le VI—IX lucrează tn 
prezent la un triptic 
închinat aniversării se
micentenarului Parti
dului Comunist Ro
mân.

Prima componentă a 
tripticului, intitulată 
„Omagiu" — avind o 
suprafață de 20 mp. — 
a fost definitivată. Reali
zată cu materialele ofe
rite de către Fabrica de 
ceramică fină,
lucrare a întrunit 
moașe aprecieri din 
tea specialiștilor, 
acum împodobește 
teriorul școlii.

această 
fru- 
par- 

iar 
fn-

PROBLEME ESENȚIALE ALE ȘCOLII MODERNE

Ce cunoștințe predăm
si cum

ca așezămînt social viu, sau urmează transformările și evenimentele sociale semnificative, care îi imprimă întotdeauna orientarea, conținutul și organizarea Ea nu poate rămîne nici un moment în afara destinului societății, de care este indisolubil legată prin funcția ei de făuritoare a premizelor esențiale pentru atingerea idealurilor sociale de progres și prosperitate, ca și prin misiunea tot atît de nobilă de a întreține și spori focul sacru al creației spirituale în care se reflectă geniul unui popor. Un vechi adagiu englez - afirmă că economia unei țări este în mîna profesorilor. Nu numai economia — adăugăm noi - ci și strălucirea spirituală a unei țări stă în mina profesori-, lor — în puterea școlii, a procesului de învățămînt.în condițiile revoluției tehnico- științifice contemporane, școlii — și școlii superioare în primul rînd — îi revine sarcina de mare răs-

Școala, Însoțește
le transmitem?

Acad. I. G. MURGULESCU

pundere de a pregăti nu numai cadre pentru profesiunile curente, ci totodată tineri capabili să se integreze în mișcarea științifică actuală — viitorii oameni știință. Pentru aceasta, tinerii buie să dobîndească încă de băncile școlii și ale facultății paritatea de a gîndi creator, prinderea de a cerceta și de a descoperi ei înșiși adevăruri noi. în această situație complexă, cadrele didactice sînt confruntate cu două grupe de probleme :— Ce să predăm tineretului studios ? După ce principii să selecționăm, din marea masă a datelor științifice disponibile, acel, sistem valabil de cunoștințe pe care să le transmitem de la catedră ? Căror obiecte de studiu să le acordăm prioritate pentru ca, o dată cu edu

de constituire
manifestat prin accelerarea procesului de maturizare ideologică a mișcării muncitorești. Cu prilejul diferitelor întruniri, al ședințelor organizate de secțiunile partidului, ca și în presa muncitorească, s-a desfășurat o amplă luptă de opinii, în centrul căreia stătea problema reașezării întregului partid socialist pe baze revoluționare. La această luptă de opinii în vederea clarificări.' ideologice o contribuție însemnată o au și membrii partidului socialist pro- veniți din rîndurile intelectualilor. Astfel, Mihai Gheorghiu Bujor, militant de frunte al mișcării revoluționare din România, care a participat activ la mișcarea socialistă încă de pe cînd era student Ia Iași, a desfășurat la sfîrșitul anului 1919 și începutul anului 1920 o susținută activitate revoluționară în vederea creării

de 
tre- 

pe 
ca- 
de-

partidului comunist. Tn acest sens el scrie manifeste, broșuri, articole și participă la redactarea documentelor secțiunii din . București a partidului socialist, susținînd activ transformarea partidului socialist în. partid comunist. ;Despre evenimentele premergătoare congresului de constituire a partidului comunist Mihai ■ Gh. Bujor scria : „In țară continuă marile meetinguri și demonstrații... Greva generală, care plutea în aer, izbucnește la 20. octombrie (1920 n.n.), dovedind, cu toate greșelile ei de proclamare și desfășurare, spiritul de luptă revoluționară, forța de care era ca-
I. TOACA și GH. TUDOR(Continuare în pag. a 2-a)

cațla profesională, să asigurăm viitorilor absolvenți și un larg orizont de cuprindere științifică, precum |i deprinderi de cercetare ?— Cum să transmitem sistemul de cunoștințe astfel stabilit ? Cum să stimulăm și să dezvoltăm deprinderile de cercetare și pasiunea pentru activitatea științifică ?Răspunsul la aceste dificile și mereu actuale probleme comportă implicații largi nu numai de ordin didactico-metodic, ci și organizatoric, Incepînd cu profilarea școlilor și facultăților, cuprinzînd în continuare procesul de învăță- mînt și rolul cadrelor didactice și(Continuare în pag. a 3-a)

T€d.
Ceea ce a izbit mai întîi 

atentia noastră a fost sur
priza că la festivitatea dc la 
căminul cultural — o ^clădire 
impunătoare, așezată in mij
locul ----------- 1
satul 
trini, 
mari 
ziune 
,,întilnire“. - . . .
vii și voioase citeai bucuria 
caldă de a-și vedea și frații 
și rudele reintorși acasă * și 
de a le asculta vorbele. Fără 
exagerare se poate spune că 
serbarea întreagă a constituit 
un veritabil contact spiritual, 
plin de o însuflețire rară.

Acest prim efect s-a aso
ciat cu al doilea : culegerea 
unor bogate cunoștințe dvn 
cuvintările ținute. în cazul de 
față n-au fost discursuri oca
zionale, nu s-a făcut orato
rie, ci s-au expus confesiunile 
unor vieți trăite și observa
țiile unor lungi experiențe de 
viață, însoțite de duioase evo
cări și amintiri despre pă
rinți, școală și oamenii din 
sat și despre satul însuși, cu 
locurile copilăriei. în astfel 
de condiții, comunicările fă
cute au depășit cu mult ex
punerile banale și seci și s-au 
grefat pe un fond afectiv atît 
de puternic, incit au devenit 
elemente de cultură vie, de 
neuitat.

De neuitat a fost și pro
gramul serbării. Este adevă
rat că, la prima vedere, el 
n-a diferii de cel obișnuit, 
fiind format din recitări, co
ruri, dansuri etc ; totuși, la 
o privire mai atentă vedeai 
că el a fost altceva, că el 
venea cu un „plus". Mai iu
tii este de reținut că fiecare 
parte a acestui program 
se adresa nu numai intelec
tului, dar și sensibilității. 
N-au putut să scape privi
rii noastre nici alte aspecte 
ale festivității, ca : ordinea 
desăvirșită, ținuta estetică a 
tuturora, absența oricărui ele
ment discrepant, colaborarea 
de o armonie desăvirșită în
tre participanți.

Reținînd toate acestea, mi-a 
venit in minte o observație a 
lui N. Iorga. Marele nostru 
istoric spunea : actul de a 
face școală și a da cultura 
nu se reduce la actul de a 
preda cunoștințe și de a face 
pe alții să învețe. Predarea 
culturii înseamnă cu mult mai 
mult. înseamnă a preda cul
tura cu însuflețire și a face 
pe alții să și-o însușească cu 
Însuflețire, introdueînd-o in 
viața proprie, realizind ast
fel o „cultură vie".

Vipereștii au azi — tn lo
cul unei școli formate din- 
tr-o biată odaie, în care ne 
adunam vreo 25—30 de copii 
— două școli dintre care una 
de 10 ani. Comuna dispune 
de un impunător „cămin cul
tural". Alături de bibliotecile 
școlilor există o bibliotecă a 
căminului. Vipereștii dispun 
azi și de un ales corp di
dactic.

Din comună s-au ridicat 
mulți intelectuali și buni pro
fesioniști, care lucrează azi 
în diferite centre din țară, 
mai ales ca ingineri, profe
sori, învățători, medici, teh
nicieni și meseriași. Este si
gur că la formarea lor o con
tribuție de seamă au dat-o 
școala și căminul cultural al 
acestui sat plin de pitoresc, 
prin înzestrarea lor și desfă- 
surind „o cultură vie".

comunei 
întreg — 

femei 
și mici, 

totală 
Pe

— participa 
tineri și bă- 
Și 
cu 
la 

fețele

bărbați, 
o ade- 
această 

lor

CURSURI DE VARA
DE INFORMATICA

de GR. C. MOISIL

Societatea de științe matematice din R, S. România organizează de mulți ani cursuri de vară. Alte societăți au și ele astfel de activități. Cursurile Societății de șțiințe matematice din R. S. România (vorbesc de ele fiindcă le cunosc mai bine) aduc foloase de necontestat ; ele împrospătează cultura matematică a profesorilor de învățămînt mediu, îi pun în contact cu probleme moderne ale științelor matematice, ale pedagogiei ei, ale aplicațiilor ei. Scurt: află ce mai e pe lume. Problema modernizării învățămîntului matematic a făcut obiectul multor conferințe la aceste cursuri, dînd astfel loc la discuții folositoare printre cursanți.In colocviul asupra pregătirii cadrelor pentru informatică am arătat că Societatea de științe matematice din R.S. România poate iniția și altfel de cursuri de vară, fără ca această nouă acțiune să împiedice continuarea cursurilor de vară așa cum s-au ținut pînă acum.Societatea poate organiza un număr de cursuri de informatică astfel : fiecare ciclu urmează să dureze 3—4 săptămîni. Se vor face 
4—5 ore pe zi lecții și aplicații de

programare într-un limbaj de programare automată; propunem FORTRAN-ul. Cursurile-seminar vor fi făcute de cîte doi asistenți ai facultății de matematici din București, de matematicienii actuali ai Centrului de calcul al Universității din București, precum și de foștii lui matematicieni. Al treilea asistent va duce programele la Centrul de calcul al Universității din București, unde programele se vor perfora și da spre calculare calculatorului centrului.Filiala Cluj a Societății de matematici va putea și ea organiza astfel de cursuri.în cursul anului școlar 1971-1972 se vor ține de către filialele societății lecții de perfecționare pentru foștii cursanți. Precum se știe, în Franța, în 1970 s-a ținut primul bacalaureat de informatică. Manualele franceze, aduse într-un număr de 4—5 pentru cursanții fiecărui curs, vor putea fi imediat folosite.Numărul profesorilor de învățămînt mediu care vor putea face în anul școlar 1971-1972 lecții de informatică grație acestor cursuri de vară e departe de a fi neglijabil.



in cinstea 
aniversării 

semicentenarului 
partidului 

în zilele de 7—8 aprilie 
a.c. s-a desfășurat în Ca
pitală o sesiune științifică 
organizată de Acadamia de 
Științe Sociale și Politice 
(Institutul de psihologie) și 
Ministerul Invătămintului 
(Institutul de științe pe
dagogice) în cinstea ani
versării semicentenarului 
Partidului Comunist Ro
mân.

în ședința de deschidere 
a sesiunii Mircea Malița, 
ministrul invătămintului, 
a prezentat comunicarea 
„Munca productivă, factor 
primordial al educației", 
acad. Alexandru Roșea, 
președintele secției de psi
hologie și pedagogie a A- 
cademiei de Științe So
ciale și Politice comuni
carea „Contribuții ale cer
cetării psihologice la per
fecționarea vieții sociale" 
și George Văideanu, direc
torul Institutului de știin
țe pedagogice, comunica
rea ..Orientarea spre ino
varea tehnologiei învăță- 
mintului — o atitudine ne
cesară".

în continuare au fost 
prezentate comunicări pri
vind perfecționarea învă- 
țămîntului pe baza cercetă, 
rii interdisciplinare pros
pective, studiul dezvoltării 
gindirii științifice a ele
vilor, perfecționarea mun
cii educative în lumina 
științei conducerii, orien
tarea școlară și profesio
nală — condiție a eficien
ței invătămintului, peda
gogia muncii integrată în 
procesul de învățămint. 
etc. De asemenea au fost 
prezentate comunicări pri
vind contribuția cercetărilor 
de psihologie Ia perfecțio
narea activității industriale.

★
Studenții anului I al 

Facultății de filologie de Ia 
Institutul pedagogic din 
București au organizat re
cent, în cinstea aniversă
rii semicentenarului Par
tidului Comunist Român, 
un simpozion științific. Lu
crările simpozionului au 
fost axate pe teme ca: 
„Psihologia, instruirea și 
educarea tinerei generații", 
„Psihologia creativității ar- 
tistice", „Tipologia carac
terelor oglindită în lite
ratură",

♦
Vacapța„de. primăvară. [ 

ca și ultimul trimestru al ' 
acestui an școlari sînt 
bogate în manifestări cul- 
tural-artistice și sportive 
închinate de elevi aniver
sării semicentenarului Par
tidului Comunist Român.

A început la 3 aprilie, la 
Bacău, Festivalul cultu
ral-artistic al pionerilor și 
școlarilor. El va continua 
pînă la 25 aprilie, pe cen
trele de zone Turnu Se
verin, București, Baia Ma
re, Galați. Tot Ia 4 aprilie 
a început concursul cultu
ral-artistic al elevilor din 
licee, școli profesionale și 
de specialitate postliceală.

Deosebit de bogată este 
agenda manifestărilor spor
tive. între 4 și 8 aprilie, 
de pildă, s-a desfășurat 
la Sibiu etapa finală a 
campionatului național di
vizionar de baschet școlar 
și de juniori, iar la Bacău 
— etapa finală a campio
natului național divizionar 
de volei școlar și de Ju
niori. Incepind tot cu 4 
aprilie au loc campionatele 
de lupte, handbal, atletism, 
volei, fotbal a școlilor pro
fesionale (Brașov, Bucu
rești, Pitești. Piatra Neamț). 
Tot în acest trimestru vor 
avea loc etapa finală a 
Campionatului național di
vizionar de handbal șco
lar și de juniori (Craiova 
11—16 iunie), etapa finală 
a Campionatului național 
de atletism pentru licee 
(București 12—13 iunie etc.)

Elevi pe ogoare
Primăvara a venit în sfîrșit. Cîmpiile țării sînt pregătite pentru 

belșugul de roade. Săptămînile trecute, in zilele dinaintea vacanței, 
redactorii noștri au pornit spre inima Bărăganului, au străbătut dru
murile de pe o parte și alta a Oltului, in apropierea confluenței sale 
cu Dunărea, au colindat prin Cîmpia Burnasului. Peste tot au întîlnit, 
alături de oamenii ogoarelor, pe elevi și pe profesorii lor, antrenați 
într-o activitate utilă, riguros organizată, înglobată firesc in procesul 
de Învățămint sub denumirea — familiară de-acum tuturor — de 
pregătire tebnică-productivă. Rîndurile de mai jos caută să înfățișeze 
o parte din ceea ce foarte bine s-ai putea denumi campania agricolă 
de primăvară a școlarilor, viitori lucrători ai ogoarelor.

de fasole, pe la cultura de de 1 ha. De participa la o caracter prac-

Sub îndrumarea profesoarei de biologie și agricultură Eli- sabeta Cuptor, elevii claselor V și VIII de la Școala generală din satul Silistraru, județul Brăila, lucrau, în orele de pregătire tehnico- productivă, la cooperativa agricolă de producție din sat Profesoara a definitivat din timp, împreună cu conducerea cooperativei agricole și cu inginerul agronom, lucrările ce urmează să fie efectuate de elevi și sectoarele în care vor lucra ei. Astfel elevii vor efectua toate lucrările de îngrijire la cultura un lot de 3 ha și porumb pe un lot asemenea, ei vor serie de lucrări cu tic productiv, cum ar fi întreținerea culturilor, recoltatul etc., pe care le vor efectua atît în cadrul cooperativei agricole cît și la Stațiunea de cercetări agricole Brăila.Elevii Școlii generale din comuna Traian au condiții bune de lucru chiar pe terenul școlii. Aici, pe pă- mîntul arat, ei au aplicat îngrășăminte și au făcut primele însămîn- țări cu ceapă și usturoi, folosind în practică toate cunoștințele teoretice de agrofitotehnie. împreună cu profesoara Vasilica Condrus, micii gospodari au parcelat terenul pe care vor însămînța culturi duble : porumb-cartofi, porumb-fa- sole, mac-morcov, tomate și sfeclă furajeră pentru semințe. Tot ei au văruit și au executat tăierile la pomii din livadă. Produsele obținute vor fi valorificate la cooperativa agricolă de producție din comună, care de altfel a furnizat și semințele. Pe un lot de 3 000 m.p. elevii vor cultiva sorg, din care la iarnă vor lucra mături.Pretutindeni, pe teren și în răsadnițele în care cultivă răsaduri de tomate și de flori pentru înfrumusețarea comunei, se vădește grija, preocuparea elevilor pentru ca munca lor să fie de bună calitate.Un Început promițător pentru desfășurarea în condiții optime a pregătirii tehnico-productive a elevilor există șl la Școala generală din Oprișenești, comuna Ianca. Pe elevii clasei a Vl-a de la această școală i-am găsit efectuînd lucrări de pomicultură și viticultură, iar pe cei din clasele a Vil-a și a VIII-a participînd la lucrări de flo- ricultură și legumicultura.; Urmînd pilda celor mari, tinerii agricultori, au săpat, au greblat și nivelat terenul de la șosea și din curtea căminului cultural, au plantat răsaduri de flori, au văruit pomii din fața școlii șl au executat tăierea de primăvară a acestora. Pe lotul școlii se cultivă sfeclă furajeră, porumb din care cercul de menaj din școală va face „floricele", bostani, mazăre, cartofi, fasole, castraveți, sorg, dovlecei, ceapă, roșii, ardei, precum și măceși pentru înfrumusețarea comunei. Elevii participă și la muncile de primăvară din grădina de legume a cooperativei agricole de producție din sat, fiind remunerați cu zile muncă.Realizări demne de luat în seamă am găsit și la Școala generală din comuna Ianca, ai cărei elevi participă la lucrări cu caracter productiv de legumicultura, viticultură, pomicultură șl floricultu- ră. Ei au însămînțat încă din toamnă arpagic pentru ceapă stu- fată, care va fi vîndută în această primăvară prin întreprinderea locală de valorificare a legumelor și fructelor. Acum au efectuat primele lucrări de întreținere a culturilor pe cele două terenuri irigate — unul legumicol-floricol și altul viticol. De asemenea, au e- xecutat tăierile la cei peste 500 de butuci de vie, la gutuii și perii din livadă. în răsadnițele amenajate special au apărut primele răsaduri de tomate, ardei și varză, care constituie materialul săditor pentru lotO experiență interesantă realizează elevii liceului din Ianca. Directorul liceului, profesorul de biologie Eugen Marin, ne-a informat că școala a perfectat un contract 

conform căruia elevii vor executa toate lucrările de îngrijire la porumb și la floarea-soarelui de pe un lot de 40 ha aparținînd cooperativei agricole de producție din Oprișenești, fiind remunerați în zile-muncă. Pînă atunci, elevii claselor a X-a șl a Xl-a participă intens la muncile agricole de primăvară pe lotul de legumicultura și în livada școlii. Legumele cultivate aici vor fi folosite la aprovizionarea cantinei internatului, unde mă- nîncă peste 160 de elevi.Ar fi necesar ca atît școala cît și liceul din comuna Ianca să fie mai mult sprijinite de cooperativa agricolă de producție din localitate în pregătirea tehnico-productivă a elevilor. Miră îndeosebi faptul că, deși în cursul anului trecut e- levii au muncit cu spor și au e- fectuat numeroase zile-muncă, totuși C.A.P.-Ianca întîrzie nejustificat, cu toate insistențele conducerii școlii și ale inspectoratului școlar, plata drepturilor bănești cuvenite școlii.Ca și în Bărăgan, și In lunca Oltului și a Dunării, pe cîmpia Burnasului, în marea majoritate a școlilor din județele Olt și Teleorman am întîlnit o activitate rodnică. încă la începutul primăverii inspectoratele școlare din aceste județe au organizat consfătuiri și schimburi de experiență menite să generalizeze cele mai bune căi de pregătire tehnico- productivă a elevilor de la sate. Profesorii de biologie și agricultură din județul Olt. de pildă, au participat la o utilă consfătuire de lucru în cadrul căreia s-au întîl- nit cu oameni de știință de specialitate, cu cadre didactice din învățămîntul superior agricol, cadre de conducere din agricultura județului și specialiști de la stațiunea agricolă experimentală din CaracaL Amplele dezbateri care au avut loc cu acest prilej au fost legate direct de realitățile concrete ale economiei locale și au putut duce astfel la găsirea unor soluții eficiente pentru legarea în- vățămîntului de practică. Așa cum s-a relevat și în cadrul consfătuirii și cum aveam să ne convingem ulterior vizitînd cîteva școli Iești, In județul Olt se acordă deosebită atenție pregătirii viitorilor lucrători ai ogoarelor. în multe școli loturile școlare, sînt în plină activitate și, pe brazdele reavăne. lucrate cu pricepere de elevi sub îndrumarea profeso-Petru Maior, educatorul
înscrierea în calendarul comemorărilor UNESCO pe plan mondial a cărturarului român Petru Maior semnifică, odată în plus, prețuirea de care se bucură în lume cultura țării noastre.Luminismul românesc și Școala ardeleană, al căror reprezentant de frunte a fosț Petru Maior, au constituit o amplă mișcare social-cul- turală progresistă, desfășurată la încrucișarea a două veacuri — al XVIII-lea și al XIX-lea. Ele au transformat tezele despre romanitatea poporului nostru, latinitatea limbii, vechimea și continuitatea istorică a românilor în Dacia, în înalte obiective social-politice și în puternice arme de luptă politică pentru eliberarea socială și națională.Ideile despre educație și tnvăță- mînt ale lui Petru Maior, ca și ale celorlalți reprezentanți ai Școlii ardelene — Samuil Micu, Gh. Șincai, Ion Budai-Deleanu — se caracterizează printr-un viguros fond patriotic, prin promovarea raționalismului și spiritului laic, prin încrederea în puterea educației, prin grija pentru dezvoltarea judecății copiilor, e- vidențierea rolului disciplinelor rea- 

rilor lor, au și încolțit roadele bogate ale pămîntului.Activitatea practică-productivă în domeniul agriculturii nu se rezumă însă numai la munca pe lotul școlar. încă din anii trecuți între școli și cooperativele agricole de producție s-a statornicit c fructuoasă colaborare. De-a lungul campaniilor agricole elevii au lucrat mereu alături de cooperatori, munca lor fiind apreciată și retribuită. în primăvara aceasta colaborarea între școli și cooperativele agricole a îmbrăcat forme noi. La recomandarea organelor a- gricole județene școlilor le-au fost repartizate loturi de 1—2 hectare pe care elevii vor efectua toate muncile agricole. Aceste loturi, aflate în proprietatea cooperativelor, dar lucrate de către elevi, vor fi adevărate modele de practică științifică în agricultură.§i în județul Teleorman, unde instruirea practică în agricultură se bucură de o frumoasă tradiție, campania agricolă a școlilor sătești a debutat sub bune auspicii. în primele zile ale primăverii, la liceul din comuna Piatra, directorii coordonatori ai școlilor din județ s-au întîlnit în cadrul unui schimb de experiență privind organizarea instruirii teh- nico-productive. Locul de desfășurare a schimbului de experiență n-a fost ales întîmplător : liceul din Piatra obține rezultate frumoase in înarmarea elevilor cu deprinderi de muncă. Printre altele, în cadrul schimbului de experiență, directorii au asistat la numeroase activități tehnico-productive în diferite clase pe teme ca „Plantarea răsadului de tomate în solar", „Lucrări de creștere a răsadului de legume în lădițe" etc. Preocupîndu-se stăruitor de buna desfășurare a activității practice, liceul din Fiatra a lărgit considerabil baza materială a acestei activități. El dispune în prezent nu numai de un lot școlar, ci și de seră didactică, solar, atelier mecanic, laboratoare, colț zoologic, plantație de viță de vie, gospodărie anexă etc. La toate acestea se adaugă practica în cadrul cercu-

Pe lotul experimental se realizează lucrări instructive fi in acelafi timp 
productive

list-științifice și practice, punerea în lumina a rolului educativ al familiei, al educației cetățenești.Cu deosebită pregnanță a arătat marele cărturar al Școlii ardelene — în lucrări ca Didahii (Buda, 1809) 
Predici (Buda. 1810) — rolul educativ pe care îl are familia, evidențiind însemnătatea formării bunelor deprinderi, a exemplului părinților, a asigurării autorității părintești, a tactului pedagogic. Cu privire la desfășurarea procesului instructiv- educativ. Petru Maior a dat — în scrieri cum sînt „Propovedanii..." (Buda, 1809) și ,,Lexiconul de la Buda" (1825) — prețioase îndrumări referitor atît la munca elevilor, cît și a profesorilor. ..Greșesc scholasti- cii de nu vor cinsti pe dascălii și învățătorii săi. De nu vor asculta de dînșii întru acele ce se țin de învățătură și de năravurile cele bune... De nu vor păzi legile schoa- lelor". Duoă cum „Dascălii și învățătorii greșesc de nu vor îndrepta greșelile scholasticilor săi, cînd pot. De nu se vor nevoi spre sporul învățăturii și proconsala grămăticilor. De nu-i vor învăța năravuri bune. De-i vor învăța dinadins basmuri și 

tui mecanic de Ia întreprinderea agricolă de stat și in cooperativa agricolă din comună.Pe lotul în suprafață de 8 500 m.p., situat în imediata apropiere a liceului, lucrările agricole se desfășoară pe baza unui plan de cultură stabilit încă de la începutul anului școlar, conform programei de învățămint. în seră, producția proprie de răsaduri de ardei, vinete, varză, castraveți, salată etc. așteaptă să fie valorificată, iar din solar, peste aproximativ o lună de zile vor fi recoltate primele tomate.Toată această activitate este completată de munca productivă în cadrul unităților agricole din comună. Elevii clasei a Vl-a, care studiază legumicultura, de pildă, au participat direct la confecționarea unor ghivece nutritive în C.A.P., iar cei din clasa a VII-a au efectuat o serie de lucrări în sectorul zootehnic al cooperativei.La fel stau lucrurile și în alte școli din județul Teleorman. La Furculești, la lăsa, la Țigănești și în alte sate am întîlnit peste tot, alături de clădirile școlilor, gospodărește construite și întreținute, cunoscutele solarii acoperite foi de polietilenă sau sere niaturale pline cu răsaduri, au costat 7“ — am întrebat. Peste tot ni s-a răspuns cu un zîmbet : .Mai nimic". în multe cazuri s-a plătit numai pentru scheletul metalic, în altă parte nici măcar pentru acesta, căci totul s-a realizat prin autodotare ca rezultat al unei rodnice colaborări între școală, părinți, cooperativele agricole sau întreprinderile agricole de stat. Contravaloarea multor materiale a fost obținută prin munca elevilor.Trecînd în revistă cele văzute n-am putut să nu ne gîndim la roadele viitoare ale muncii desfășurate acum, în primăvară. Sîntem siguri că ele vor fi pe măsura e- forturilor depuse. Dincolo de producția efectivă obținută, se realizează un lucru de cel mai mare preț : pregătirea tot mai temeinică, teoretică și practică, a viitorilor lucrători ai ogoarelor.

cu mi- „Cît
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minciuni în chip de adevăr... De se vor procopsi pre sine ca să destoinici a învăța pe grămătici., vor da pildă rea cu purtarea scholasticilor..."Erudit luminist și umanist, Petru Maior a dat o mare însemnătate acțiunii de popularizare a culturii. în cartea sa „Răspuns la cîrtirea carea s-au dat asupra persoanei lui Petru Maior" (Buda, 1814), marele cărturar ne relatează el însuși : „Mergea Petru Maior prin sate, unde, adunînd pruncii făcea examen... vara umbla prin cîmpuri, prin păduri, unde știa că sînt adunați pruncii a paște vitele și văzîndu-i îi striga la și îi învăța...".Din întreaga operă a lui Maior se desprinde astfel o conturată tematică educativă, dică în ochii noștri, cu bogate adînci semnificații, pe educatorul Petru Maior, arătîndu-ne de ce eruditul cărturar al Școlii ardelene a avut o influență educativă atît de întinsă și puternică asupra intelectualității românești din prima jumătate a secolului al XIX-lea.

Petru bine Ea ri- Și

ION ORGHIDAN

Elevi de la Liceul „Dr. Petru Groza" din Capitală in vizită la Muzeul de 
istorie a partidului

SEMICENTENAR P. C. R.

Intelectuali la Congresul 
de constituire

(Urmare din pag. l-a) rea lui la Internaționala comunistă. Rezultatul a fost salutat cu ovații în sală. Au răsunat pute nice urale. Ochii tuturor străluceau. Unii se îmbrățișau. întreaga sală fremăta parcă. Din mulțime a izbucnit înălțătoare „Internaționala". A fost un moment de adîncă emoție. Ne priveam cu ochii plini de însuflețire unii p< alții, de parcă atunci ne-am fi văzut pentru prima oară.în după amiaza zilei de 12 ma 1921, deodată un tovarăș a deschis ușa și, cu vocea stăpînită, ne-a spus că armata a înconjur;! localul în care ne aflam. în a cest timp, generalul Nicoleanu. prefectul poliției, urmat de ofițerii de la curtea marțială și < ■ o droaie de agenți, pătrunseseră în sala mare și se duseseră dre la tribună, invitîndu-ne să luă loc în bănci. Cînd tovarășii del gățl au umplut sala, o discuț e aprinsă s-a încins între congr. - siști și capul poliției. Noi arăta... permisiunea de a ține congresul, iar Nicoleanu spunea că o știe, dar trebuie să ne comunice unele dispoziții.Cînd s-a făcut liniște în sală, ni s-a comunicat că nimeni nu poate părăsi localul. Deci eram arestați. Apoi am fost chemați fiecare de pe o listă și întrebați cum am votat, pentru sau contra afilierii. Nimănui nu-i trecea prin gînd să refuze a-și mărturisi votul. Fiecare simțea o mîndrie parcă să sfideze sluga polițieneasc” iar tovarășii, cînd li se striga numele, afirmau cu tărie: „da“, fără șovăire.Aceasta a fost a doua votare, în fața poliției".în afară de Mihai Gheorgh Bujor, Mihail Macavei și Mih: i Cruceanu, la congresul de creole a Partidului Comunist Român au participat ca delegați și alți mi litanți proveniți din rîndul inte lectualității, ca inginerul Alexandru Dobrogeanu Gherea, doctorul în drept Eugen Rozvani etc. y Făurirea Partidului ComujOt Român, la care și-au adus contribuția, alături de clasa muncitoare, și reprezentanți ai intelectualității progresiste, a constituit un moment de cea mai mare importanță în istoria poporului român. Continuînd lupta de veacuri pentru eliberarea socială și națională, cele mai bune tradiții ale mișcării muncitorești și socialiste din România, partidul comunist s-a manifestat încă de la începutul existenței sale ca exponent al intereselor clasei muncitoare, ale întregului popor.
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Cu prilejul împlinirii 
a 150 de ani de la 

mișcarea 
revoluționară 

condusă de 
Tudor Vladimirescu

Societatea de științe is
torice a organizat 'a Tur- 
nu-Severin in zilele de 
4 și 5 aprilie a.c., o sesiune 
științifică festivă pe țară 
cu tema „150 de ani de la 

mișcarea revoluționară con
dusă de Tudor Vlatimires- 
cu“. La lucrările sesiunii 
au participat delegați ai fi
lialelor societății din dife
rite centre ale țării, cadre 
didactice din invățămîntul 
superior și Invățămîntul de 
cultură generală, cercetă
tori științifici

După cuvîntul de deschi
dere. rostii de prof. univ. 
Vasile Maciu. membru co
respondent ai Academiei 
R.S.R.. vicepreședinte al 
Societății de științe istori
ce, au fost prezentate co
municări despre cauzele 
mișcării revoluționare din 
1821. despte personalitatea 
lui Tudor Vladimirescu, 
despre reflectarea mișcării 
revoluționare din 1821 In 
rapoartele consulare, des
pre ecoul acestei mișcări 
în presa europeană ș.a m d. 
Participant!- la sesiune au 
vizitat apoi <> serie de mo
numente istorice la Cerneț, 
Tismana, Padeș etc.

★
Recent. In sala de festi

vități a Palatului Pionieri
lor. Liceal „Tndor Vladi
mirescu" din Capitală, care 
a Împlinit un sfert de se

col de existență, a sărbăto
rit această aniversare a sa 
odată cu sărbătorirea unui 
eveniment pe care l-a mar
cat întregul nostru popor : 
împlinirea a 150 de ani de 
Ia mișcarea revoluționară 
condusă de Tudor Vladimi
rescu. Această dublă festi
vitate a încheiat o suită în
treagă de manifestări orga
nizate in liceu : o excursie 
de documentare Ia Padeș, o 
sesiune de comunicări a 
cercurilor științifice ale e- 
levilor. o expoziție, editarea 
unei monografii a școlii, 
precum și a unui număr 
special al revistei „Pre
ludii".

La festivitatea de Ia Pa
latul Pionierilor au partici
pat numeros! absolven’l ai 
liceului profesorii șl elevii 
de astăzi ai acestuia, pă
rinți. Cu acest priiei direc
torul liceului, a făcut o 
expunere asupra semnifica
ției mișcării revoluționare 
din 1821 si a trecut in re
vistă principalele momente 
din activitatea Liceului 
„Tudor Vladimirescu". Or
ganizației V.T.C. din școală I 
s-a tnminat diploma de 0- 
noare a C.C. * *1  V.T.C.

pabil proletariatul român. Această forță nu scade după înăbușirea grevei. Trăgînd învățămintele luptei, manifestele apărute după grevă cer construirea unui puternic partid de clasă...".Arestarea sa în martie 1920, și apoi condamnarea la muncă silnică pe viață l-au împiedicat pe M. Gh. Bujor să participe la lucrările istoricului congres de creare a Partidului Comunist Român, pentru care a desfășurat o neobosită activitate.Printre figurile luminoase ale celor ce s-au alăturat mișcării muncitorești revoluționare din România și au participat ca delegați la Congresul I al P.C.R., se numără și Mihail Macavei, doctor în drept, delegat din partea secțiunii partidului socialist din' Tr. severin': M. Macavei a cunoscut, fie prin scrieri și conferințe, fie prin contacte directe, pe Jean Jaures, Anatole France, Romain Rolland, Henri Barbusse și alți reprezentanți ai culturii progresiste sau oameni politici în timpul cînd își făcea studiile la Paris. Lupta revoluționară din România care s-a desfășurat în anii 1918—1921 a lărgit cunoștințele sale despre socialismul științific și i-a întărit convingerea în justețea cauzei clasei muncitoare. Începînd din decembrie 1918, cînd se înscrie în Partidul Socialist din România, Mihail Macavei participă fără șovăire la acțiunile mișcării muncitorești revoluționare, fiind prezent la manifestările ce au avut loc în timpul grevei generale din octombrie 1920 și apoi la congresul de creare a partidului, unde este ales în secretariatul congresului și în comisia de rezoluții.Un alt militant de seamă al mișcării muncitorești care s-a a- lăturat luptei revoluționare a clasei muncitoare din România este și profesorul universitar Mihail Cruceanu, care a participat la Congresul I al P.C.R. ca delegat al secțiunii partidului socialist din Craiova, iar în timpul desfășurării acestuia a fost unul dintre cei trei vicepreședinți ai biroului congresului.în legătură cu atmosfera înălțătoare în care delegații au hotă- rît transformarea partidului socialist în partid comunist, tovarășul Mihail Cruceanu relatează : „Tre- cîndu-se la vot în ziua de 11 mai 1921, majoritatea covîrșitoare a delegaților au votat pentru crearea partidului comunist și afilie
Participant!! la festivitate 

au adoptat, in încheierea 
festivității, o telegra
mă adresată tovarășului 
NICOLAE CEAUȘESCU. 
secretar general al partidu
lui, în care profesorii și e- 
levii școlii mulțumesc con
ducerii partidului pentru 
grija deosebită ce o acordă 
invătămintului. angajîn- 
du-se să nu precupețească 
nici un efort pentru a obți
ne noi succese in activita
tea lor.

Aniversarea Liceului 
„Vasile Roaită" 

din Rimnicu Vilcea
Duminica trecută. Liceul 

„Vasile Roadă" din Rim 
nicu Vilcea a sătbălorit 50 
de ani de activitate în pre
zența unul mare număr d'- 
Cadre didactice care au 
slujit acest liceu dc-a lun
gul unei jumătăți de veac, 
a multor elevi, părinți, in
vitați. La festivitatea pri
lejuită de aniversare di
rectorul liceului a vorbit 
despre activitatea desfășu

rată de harnicul colectiv 
didactic al liceului, despre 
realizările dobindite in 
decursul anilor. Astăzi prin 
grija partidului și a sta
tului, liceul este înzestrat 
cu o bază materială care 
asigură un invățămint la 
nivelul cerințelor actuale : 
laboratoare de fizică și 
chimie, un laborator fonic, 
un cabinet de matema'ică, 
o sală de desen, o biblio
tecă cu peste 23 000 dc vo
lume, două săli de sport și 
un complex sportiv în aer 
liber, un internat cu o ca
pacitate de 130 de locuri.

O activitate bogată și 
rodaîcă desfășoară organi
zata U.T.f’. a liceului, că
reia i s-a decernat Ia festivi
tate diploma de onoare a 
C.C. al U.T.C.

Cu prilejul aniversării, 
colectivul de nrofeso-i și 
elevi ai licculvi a adresat 
o trlegmmă C.C. a! P.C.R., 
tovarășului NICO’.AE 
CEAUSESCU. orin care 
și-au exnr’maf recunost!nta 
pentru condifi’le de muncă 
si de studiu create, hotărîrea 
de a continua tradițiile 
acestui liceu care timp de 
Jumătate de secol a asigu
rat o bună pregătire a tine
retului pentru muncă, pen
tru viață. (

Expoziția unor 
profesori

In sala Clubului munici
pal al sindicatului din in
vățămint s-a deschis expo
ziția de pi tură a profe
soarei Roclica Toma, mem
bră a cenaclului „Ion 
Andreescu". Aducind un 
aer de prospețime și poe
zie, picturile în ulei și a- 
cuarele expuse înmănun
chează suite de peisaje 
moldovenești, îndeosebi 
din Neamț și Iași.

Rodica Toma este o pic
toriță talenta'ă, care înțe
lege natura si. totodată o 
poetă delicată. Prin varie
tatea exponatelor și muzi
calitatea co’oristicii, ex
poziția et este o minifes- 
tare de vitalitate, tinerețe 
și sensibilitate.

★
Holul teatrului „G F5a- 

covia" din Bacău găzdui
ește o exnozifie de sculp
tură cuprinzând Iu rări re
alizate de Emil Pricopescu, 
profesor la Liceul de mu
zică și arte plastice din 
Buzău Tînărtd artist mî- 
nuiește o tehnică variată, 
prezentind atît sculptură 

In lemn cît și in piatră, 
metal și teracotă.

Legat de universul u- 
man căreia i-a consacrat 
activitatea sa de profesor. 
Emil. Pricopescu se inspiră 
în cîteva dintre cele mai 
reușite lucrări ale sale — 
Băiat de ș. oală, Adoles
cență. Scufița, Coloana 
conilâriei din viața co
piilor și adolescenților.

Seminar 
internațional 

la Casa corpului 
didactic din Crpitală

Recent, ia Casa cornului 
didactic din Capitală, a 
avut Ion un seminar de 
lucru Ia care au participat 
80 de cadre didactice din 
diverse institute de învăță- 
mînt superior din S.U.A. și 
Canada precum și cercetă
tori de la Institutul de cer
cetări pedagogice din 
București. S-au purtat dis

cuții in legătură cu modul 
de organizare a cercetării 
pedagogice, cu relațiile or
gan de decizie — cercetare 
și cercetare — școală.

Cu același prilej oaspeții 
au putut cunoaște organi
zarea Institutului de cer
cetări pedagogice și noile 
direcții de cercetare.

Intiinirea cu cadrele di
dactice din S.U.A. și Ca
nada s-a desfășurat intr-o 
atmosferă constructivă, de 
lucru.

Ședință de lucru la
Ministerul 

Invățămintufui
Joi, 8 aprilie a.c.. la Mi

nisterul Invă'ămîn'ului a 
început ședința de lucru cu 
inspectorii școlari gene
rali județeni, la care parti
cipă și prorectorii filialelor 
Institutului central pentru 
perfecționarea personalu
lui didactic.

în cursul dimineții lucră
rile au fost conduse de to

varășul Traian Pop, adjunct 
ai ministrului învă.ămîntu- 
lui. In această primă parte 
a ședinței au fost discutate 
unele probleme actuale “le 
anului școlar, s-a făcut o 
trecere în revistă a pregăti
rilor pentru cursurile de 
perfecționare profesională 
și s-au analizat rezultatele 
obținute pînă în prezent de 
unele inspectorate școlare 
în pregătirea tehnico-pro
ductivă a elevilor.

După amiază, ședința de 
lucru a continuat sub con
ducerea tovarășului Vasile 
Alexandrescu, adjunct al 
ministrului invăămintului. 
Au fost dezbătute unele \ 
probleme actuale ale învă- 
țămîntu'ul profes'onal, teh
nic și I’ceal de specialitate.

Lucrările ședinței de lu
cru cu inspectorii generali 
continuă.
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MODERNIZAREA MIJLOACELOR
DE ÎNVĂȚĂMÎNT

Acțiunea de modernizare a învățămîntului include și construirea unei tehnologii a educației, menită să pună în serviciul școlii o gamă cît mai variată de mijloace tehnice și didactice care să permită extinderea în învățămînt a metodelor active și să solicite deducția logică în locul recitării meca- nice. In acest scop Ministerul învățămîntului a elaborat un studiu privind dotarea laboratoarelor, a- telierelor și cabinetelor din învățămîntul de toate gradele. Constituind un program larg de înzestrare pe perioada 1971-1980, studiul stabilește direcțiile de orientare șl modernizare a producției de mijloace de învățămînt, precum și căile de realizare, cuprinzînd totodată indicații care au în vedere îmbunătățirea sistemului de planificare, finanțare și difuzare a mijloacelor de învățămînt. Unele din aceste direcții sînt amplu ilustrate de expoziția „Tehnologia instruirii’ deschisă în prezent în Capitală, expoziție care oferă o imagine e- dificatoare asupra căilor de modernizare a materialului didactic.
O caracteristică esențială a ac

tivității in domeniul modernizării 
producției mijloacelor de învăță
mînt este tendința de promovare 
a unei concepții noi, moderne, cu 
privire la categoriile acestor mijloace. în primul rînd, pentru se face față stadiului actual dezvoltare a modalităților transmitere a informațiilor, impune introducerea pe scară gă în învățămîntul de toate l dele a mijloacelor tehnice audio- vizuale (aparate de proiecție statice “și dinamice, retroproiectoare ș.a.) și se cer noi măsuri care să faciliteze extinderea ca volum și arie de folosință, a radioteleviziunii educative, a filmelor școlare, a montajelor vizuale simple (diapozitive, diafilme), a mașinilor și modelelor pentru învățare. Concepția modernă cu privire la categoriile de mijloace de învățămînt care urmează să se introducă în fabricație are în vedere faptul că fiecărei discipline de învățămînt îi corespunde o combinație eficientă de procedee și metode și că, pe lîngă mijloacele de învățămînt specifice grupei de științe generale (fizică, chimie, biologie ș.a.), este necesar să se asimileze noi sortimente pentru studiul științelor interdisciplinare (biochimie, biofizică, geofizică s a.).Pornindu-se de la conținutul disciplinelor de învățămînt, în anii următori se va realiza o producție 
de mijloace tehnice și politehnice, unele ca utilaj tehnic, iar altele pentru a fi folosite în vederea lămuririi anumitor tehnici de largă răspîndire, precum și mijloace ne- 
mologice de învățare; dârd” să” ♦* 
servească la descrierea și explica-

(Continuare in pag. 4-a)

i a de de se lar- gra-

Unele probleme
ale predării biologiei

A despre
If fără a

Am citit cu interes articolul „Actualizarea in biologie” de acad. F.. A. Pora, publicat în „Gazeta învățămîntului" din 26 februarie a. c„ articol care aduce în discuție o serie de probleme interesante, de primă importanță pentru predarea biologiei în țara noastră.Precum se subliniază și în articol, biologia este chemată la rezolvarea unor probleme ț principale ale umanității, iar Vnvățămîntul biologic trebtție fh pregătească absolvenți care să poată interveni imediat pentru a găsi soluțiile impuse. Or, aceasta ne cere să avem în vedere amploarea cunoștințelor pe care trebuie să le dăm elevilor cunoștințe cum sînt cele privind originea vieții, filogenia plantelor și animalelor și altele, cunoștințe despre funcțiile organismului vegetal și animal (fotosinteza, nutriția animală, mișcarea, sistemul nervos si cibernetica etc.), despre igienă și puericultura, despre conservarea naturii și a omului și multe altele, de egală importanță. Pe de altă parte, biologia este, prin excelență, un obiect legat de practică, în care elevul trebuie să învețe a folosi și ustensile simple, dar și o aparatură complicată, cum ar fi microscopul, termostatul. aparatele de înregistrare a informațiilor, de măsurare și observare. în acest scop sînt necesare ore pentru lucrări practice. Toate acestea pun, pe drept cuvînt, problema timpului afectat biologiei.în continuare as dori să mă refer pe scurt la un proiect de programă de biologie care a fost pus în ultimele luni în discuție și supus unui experiment efectuat în cîteva școli. Proiectul propune înlocuirea predării biologiei evolutive în școală prin predarea nivelelor de organizare ale lumii vii. Or, în știință aceste două probleme nu sînt antagonice, ci se completează una pe cealaltă. Consider deci că ele trebuie privite și reflectate astfel și în procesul predării. Profesorul dr. doc. N Botna- riuc a ținut în țară și peste hotare conferințe interesante • nivelele de organizare, j elimina din cursul lui elementele privind evoluția organismelor vii în natură.în ceea ce privește experimentul efectuat, acesta ni se 

rea fenomenelor și a legilor specifice științelor naturii.Din cadrul acestor grupe de mijloace de învățămînt, anual vor fi introduse în fabricație : modele de semne, exprimate prin cifre, litere semne (alfabetare, figuri mobile 
cu fixare magnetică ș.a.) ; mate
rial grafic, pe suport plastic, cu ajutorul căruia se poate obține o privire generală intuitivă a realității (planșe, hărți, globuri ș.a.); 
mijloace tehnice și didactice de 
învățare, care oferă reprezentări intuitive, ilustrează fenomene și legi naturale prin prezentări plastice (rețeaua cristalină, structura unui atom sau a unei molecule, structuri anatomice și histologice 
etc.) ; mijloace didactice de simu
lare a originalului, care imită desfășurarea proceselor cinematico-in- tuitive în succesiunea discontinuă a fazelor sau în succesiune aparent continuă de faze (modele de comandă, film trucat ș.a.) : mijloace 
didactice de transformare a ori
ginalului, care dau indicații asupra modului în care s-ar comporta originalul (modele mecanice, pîr- ghii, articulații, roți cuplate ș.a.) ; 
mijloace didactice de modificare a 
originalului cu ajutorul cărora se transferă informații în domenii învecinate și în esență asemănătoa
re.împlinirea acestor direcții de modernizare și orientare a producției este științifică a întregului sistem cercetare-proiectare, de producție și desfacere, prin dezvoltarea unor noi capacități de producție, ca și pe calea autodotării. Activitatea de autodotare, care se cere a fi cît mai bine adaptată condițiilor locale, trebuie' să constituie pentru majoritatea untiăților de învățămînt atît un mijloc de înzestrare, cît și unul de afirmare. Pe lingă folosirea chibzuită a bazei materiale existente în învățămînt, au- todotarea se poate completa prin dezvoltarea relațiilor dintre școală și unitățile economice.în prezent, în afara unităților de învățămînt și cercetare care-și a- sigură o parte din mijloacele de învățămînt prin autodotare, producția de mijloace de învățămînt se realizează în circa 200 de unități ale industriei republicane sau locale. Un loc important în această producție îl ocupă întreprinderea „Didactica” a Ministerului învățămîntului, care dă circa 60% din necesarul școlilor generale, liceelor teoretice și liceelor de specialitate.întreprinderea „Didactica’ produce în prezent unele mijloace de învățămînt cu caracteristici superioare, cum sînt*  genwatorul ie sunete de frecvență variabilă, pa

mijloacelor de învățămînt posibilă, prin organizarea - " ‘ ....

pare prea redus și, așâ cum reiese din documentația existentă la Societatea de științe biologice, nu în toate cazurile a dat rezultatele cele mai fericite. Cred că este just să se ceară amplificarea experimentului conform tehnicii experimentale moderne și verificarea lui în școli pilot-Aș dori să mă mai refer la o problemă extrem de importantă — aceea a profilului viitor al facultăților de biologie. Se propun trei secții (biologie— secundar chimie, biologie— secundar geografie, biologie — cercetare). Nu ar duce oare aceasta la o îngrădire a posibilităților de pătrundere în cercetare a tuturor elementelor apte ? Viața a demonstrat că cercetarea trebuie să existe, într-o măsură mai mare sau mai mică, în orice loc de producție. Cred că profilul secțiilor din cadrul facultăților de biologie trebuie analizat din punctul de vedere al cerințelor învățămîntului și al dezvoltării și implicațiilor biologiei în industrie, în agricultură, în medicina umană și veterinară. De pildă, școala modernă pregătite integrat, să poată în mod semenea, logie sînt tească cadre de biologi pentru laboratoarele existente în întreprinderile și institutele de cercetări din agricultură și spitale). Pentru soluționarea acestor probleme de primă importanță credem că ar trebui să existe o colaborare strînsă între Ministerul învățămîntului și ministerele resate.în încheiere doresc să cizez că cele scrise de nu sînt numai idei proprii. Ele au fost formulate de multe cadre didactice din învățămîntul universitar și liceal, de cercetători și specialiști din industrie, agricultură și medicină, care au făcut cunoscute Societății de științe biologice părerile lor în ceea ce privește organizarea învățămîntului biologic.

cere cadre didactice pentru învățămîntul interdiscipiinar. oare dezbate problemele multilateral. De a- facultățile de băo- chemate să pregă-
industrie, în medicină (în

inte-pre- mine

Ing. I. TARJAN secretar științific al Societății de științe biologice 

nou fotodiodă, aparat pentru studiul interferenței, trusă pentru lucrări de mecanică, trusă pentru experiențe de electromagnetism, panou termistor pentru studiul proprietăților semiconductoarelor, planșe vacumate din plastic pentru lucrările de biologie, modele a- natomice și histologice, colecții de preparate microscopice incluzionate în mase plastice ș.a. Față de cerințele actuale, întreprinderea manifestă însă rămîneri în urmă atît în privința calității unor produse, cît și a compoziției sortimentelor.Nu este posibilă producția de mijloace de învățămînt la nivelul cerințelor și tehnicii actuale fără o concepție modernă șj unitară în construirea unei tehnologii a e- ducației. Școlile au nevoie de produse cu caracteristici tehnice și didactice superioare, cu gabarite și performanțe la nivelul celor realizate pe plan mondial. Este necesară asimilarea de mijloace tehnice și didactice noi într-un număr mal mare de sortimente și cu un grad mare de eficiență. A- cest deziderat nu se poate realiza însă dacă se folosesc în continuare tehnologii de fabricație depășite, care influențează negativ calitatea și costurile produselor.Pentru a se asigura mărirea producției de mijloace de învățămînt — atît ca sortimente cît și ca număr de produse — precum și pentru ridicarea calității acestora este în construcție un nou local pentru întreprinderea „Didactica”. Această acțiune solicită pregătiri adecvate, care au în vedere calificarea cadrelor, îmbunătățirea tehnologiilor de fabricație, dotarea cu utilaje, scule și dispozitive moderne. în acest scop urmează să se dezvolte sectoarele pentru elaborarea de prototipuri și S.D.V.-uri, să se asigure dotarea lor cu tehnica necesară și forța de muncă cu o înaltă calificare.Pentru a lega mai mult învățămîntul de practică, în scopul de a se produce bunuri utile pentru învățămînt sau pentru fondul pieței, sînt în curs măsuri de reorganizare a activității atelierelor șj laboratoarelor existente în unitățile de învățămînt și cercetare, de dezvoltare și modernizare a acestora ; este necesar ca acestea să producă — atît pentru necesarul unităților respective cît și pentru nevoile generale de mijloace de învățămînt — aparate, subansambluri sau repere singulare, pe care apoi să le preia întreprinderea „Didactica”, sau alte unități.La unitățile de învățămînt șl cercetare se pot concepe, de asemenea, teme, proiecte și prototipuri de noi mijloace de învățămînț care să răspupdă unei game maj largi de experiențe de laborator. în același timp, în aceste unități se pot realiza aparate și instalații cu un caracter universal care să poată fi introduse în producția de serie, în unități industriale. Un sprijin efectiv pot da unitățile de cercetare prin înscrierea în planul lor de activitate a unor teme care să asigure noi tipuri de aparate necesare învățămîntului pentru studiul fizicii, chimiei, biologiei, matematicii etc. Prototipurile a- cestor aparate pot fi realizate atît în atelierele proprii, cît și în cele ale întreprinderii „Didactica”.Un alt canal care trebuie folosit mai eficient este sistemul de invenții-inovații, care poate oferi de asemenea teme, proiecte și prototipuri de noi aparate interesante și utile pentru învățămînt.Pentru folosirea eficientă a capacităților și forțelor angajate In activitatea de sporire a ponderii mijloacelor de învățămînt în procesul de instruire, se va stabili un ansamblu de măsuri unitare cu privire la concepția, producția șl desfacerea mijloacelor de învățămînt Aceste măsuri vor viza : e- laborarea de studii privind nivelul de dotare, valoric și pe grupe de mijloace de învățămînt, cu stabilirea priorităților ; determinarea structurii sortimentelor mijloacelor de învățămînt; programarea unităților producătoare, profilul și specializarea acestora ; integrarea unităților de învățămînt și cerce-

Premisă importantă pe linia ridicării școlii la cerințele societății noastre socialiste, îmbunătățirii calitative a învățămîntului de cultură generală, pregătirea tehnică- practică a elevilor, intensificarea educării prin muncă și pentru muncă a acestora se numără printre problemele majore care stau în fața factorilor responsabili de bunul mers al școlii noastre.Un recent sondaj făcut în mai multe unități de învățămînt din județele Ai«ad, Bihor, Botoșani, Co- vasna Mureș, Prahova, Timiș, Suceava și în municipiul București a evidențiat că măsurile luate în acest an școlar pe baza indicațiilor conducerii de partid și de stat în vederea accentuării caracterului practic-aplicativ al învățămîntului de cultură generală, creării premiselor pentru însușirea ulterioară a unor profesiuni au avut un ecou favorabil în rîndul cadrelor didactice, elevilor și părinților, au dus la intens’ficarea preocupărilor pentru asigurarea condițiilor materiale necesare bunei desfășurări a activităților tehnico-productive în școlile generale și în licee.în cursul trimestrului I, inspectoratele școlare au analizat împreună cu conducerile unor întreprinderi, școli profesionale, școli gene- 

tare în sistemul producției de mijloace de învățămînt; prospectarea pieței externe, pentru dezvoltarea exportului de mijloace învățămînt; asigurarea unei bune desfaceri a mijloacelor învățămînt, a materialelor și pieselor de schimb pentru întreținere și reparații ; instruirea cadrelor care folosesc mijloacele de învățămînt.O deosebită atenție trebuie acordată căilor de îmbunătățire a activității de concepție. Se impune, în acest scop, dezvoltarea și reorganizarea actualului sector de proiectare din întreprinderea „Didactica” în sensul transformării lui într-un puternic sector de studii, documentare și proiectare care, antrenînd șj forțele existente în unitățile de învățămînt și cercetare, să conceapă, să proiecteze și să finalizeze în prototipuri, mijloace de învățămînt apte să contribuie eficient la construirea unei tehnologii moderne a educației. Sectorul de concepție va trebui să fie ajutat, mai ales în luarea deciziilor, de un consiliu tehnico- științific format din cele mai valoroase cadre de pedagogi, cercetători, proiectanți și constructori.De o deosebită însemnătate pentru renovarea și modernizarea mijloacelor de învățămînt este activitatea de planificare, finanțare și difuzare a acestora. în primul rînd trebuie să se știe ce să se producă, cît să se producă și în ce condiții. Pentru aceasta se cere să fie extinsă măsura elaborării de normative de înzestrare a unităților de învățămînt, să se inventarieze existentul din fiecare unitate, pentru a se stabili nivelul și necesarul de mijloace de învățămînt. Por- nindu-se de la această evidență cantitativă și calitativă se poate elabora un sistem sau un model matematic care să țină seama de fondurile alocate, de prioritățile și tehnologiile de fabricație a sortimentelor de mijloace de învățămînt. Pe baza acestui sistem, fondurile globale acordate pentru dotare pe cincinal pot fi defalcate pe ani, sectoare de învățămînt și unități teritoriale și se poate a- sigura ritmicitatea în producție și desfacere. în acest mod se va rezolva și problema corelării contractelor economice între beneficiari și producători, respectiv producă- tori-furnizorl de materii prime și materiale, care în prezent sînt necorespunzătoare ca termene și cantități din cauza necunoașterii din timp a volumului producției de mijloace de învățămînt. Totodată, cu ajutorul acestui sistem se vor putea stabili programele de difu- zape a thijloacelor de ‘învățămînt, atît centralizat, cît și cu amănuntul, prin magazine specializate de desfacere care ar urma să ia ființă în fiecare centru de județ.Paralel este necesară intensificarea muncii de propagandă și informare cu privire la valoarea instructivă a mijloacelor de învă- țămint. întocmirea de cataloage, instrucțiuni și normative pentru prezentarea și întreținerea mijloacelor de învățămînt este o măsură care trebuie să-și găsească de urgență finalizarea. Trebuie să se urmărească mai îndeaproape afirmarea producției de material didactic românesc pe piața externă, prin trimiterea de cataloage, pliante și mostre în diverse țări, prin participarea la tîrguri și expoziții etc.Construirea unei tehnologii a educației impune căutarea de noi metode și mijloace și în domeniul dezvoltării și modernizării mijloacelor de învățămînt. Să le căutăm și să le aplicăm împreună și fiecare în parte, în sectorul și pe locul de muncă pe care îl ocupăm, pentru a ridica învățămîntul din patria noastră la nivelul cerințelor impuse de progresul social și economic caracteristic epocii noastre socialiste.
Conf. dr. lng.

CONSTANTIN PEȘTIȘANU consilier al ministrului învățămîntului

INITIATIVE SI EFICIENTĂ IN ACTIVITATEA TEHNICO PRODUCTIVA
J » 7rale și licee posibilitățile existente pentru asigurarea locurilor de muncă necesare efectuării lucrărilor praotice de către elevii din învățămîntul de cultură generală. Organizarea unor schimburi de expe- a contri- la extin-riență între școli buit, de asemenea, derea inițiativelor valoroase, la stimularea unităților de învățămînt pentru soluționarea problemelor privind instruirea practică a elevilor. Repartizarea în acest an a unor fonduri sporite de către consiliile populare județene a permis ca într-o seamă de școli din orașe să se amenajeze noi ateliere, îndeosebi de tîmplărie, lăcătușărie și croitorie. Pentru dotarea laboratoarelor și atelierelor sînt folosite în măsură tot mai mare fondurile comitetelor de părinți, sumele provenite din munca efectuată de elevi în campaniile agricole sau din valorificarea unor produse realizate de aceștia Unele întreprinderi din județele Arad, Bihor, Mureș și Pra hova. mai ales din industria ușoară, au transferat școlilor de cultură generală mașini de cusut, scule, mașini-unelte scoase din uz, le-au dat, contra cost, deșeuri de lemn, metale, țesături. De remarcat este faptul că în municipiul Ploiești s-a trecut la amenajarea într-un spațiu

In bibliotecă

disciplinați
vor fi

Am cerut intr-o Zi directo
rului unui liceu permisiunea 
de a face un sondaj printre 
elevii clasei a Xl-a. Mă inte
resau preferințele lor literare, 
muzicale, plastice. Directorul a 
fost de acord fi, mai mult, a 
dorit chiar să participe la dis
cuție.

— In fața mea vor fi disci
plinați —■ a fost argumentul 
său.

...Clasa ne-a primit cu inte
res și mi-am dat seama după 
reacțiile elevilor că tema dis
cuției ii atrage. Le-am pus cî
teva întrebări și i-arn invitat 
să se gindească la răspuns.

— Ce-ați rămas pironiți in 
bănci ? N-ați citit nici o car
te, n-ați văzut nici un film, 
nu ascultați muzică ? Tova
rășa vrea să vă știe preferin
țele. Spune tu, Popescule, că 
te știu poet — le-a luat-o di
rectorul înainte.

Dintr-o bancă s-a ridicat 
stingherit un tînăr, presupu
sul poet Popescu.

— Da, a început el. Îmi pla
ce mult să citesc și proză și 
poezie, prefer clasicii, pentru 
că găsesc la ei...

— Lasă teoriile, spune ce 
cărți ai citit în ultimul timp 
— îl întrerupe iritat directo
rul.

Elevul enumeră cîteva tit
luri și se așează în bancă. Aș
tept ca altcineva să spună 
ceva. Dar nu mai dă ni
meni vreun semn.

Incercînd să reîncălzesc at
mosfera, „arunc" un subiect 
de mare interes — filmul, li 

^geaijtori le plac, ce 
.penuri de filme. Intr-adevăr, 
clasa se animă iar și fiecare 
are ceva de spus. Unul argu
mentează că și filmele polițis
te au ceva bun in ele, alții 
discută pe marginea filmelor 
realizate după opere literare. 
Mă bucur să constat că știu o 
mulțime de lucruri. Dar toa
tă această „indisciplină" 
rează doar cîteva minute.

— Ce-i aici, unde vă tre
ziți ? La club, pe bulevard ? 
Marinescule, la clasă stai mut 
și acum nu te mai oprești. 
Care aveți ceva de spus ridi
cați mina. Nu așa, cite trei- 
patru odată — a intervenit 
directorul punînd din nou 
clasa „la punct".

Am mai rămas în clasa a 
Xl-a vreo jumătate de oră. 
Dar momente de „încălzire" 
n-au mai fost. Pînă la sfîrșit, 
liniște deplină. Cite unii ridi- 
c V două degete și, cu ochii 
spre director, vorbeau ca la 
lecție. Mulți însă au preferat 
să nu mai spună nimic și 
stat cuminți în bancă.

In drum spre cancelarie 
rectorul mi-a mărturisit, 
tisfăcut:

— V-am spus eu, dacă 
veneam era greu să-i stăpi- 
niți. Avem de furcă cu ăștia 
mari la disciplină..

du-

au

di- 
sa-

nu

M. VERDEȘ

J

disponibil a unui atelier interșco- lar, una din modalitățile de perspectivă pentru asigurarea locurilor de muncă necesare efectuării lucrărilor practice. Școlile din mediul rural, în cea mai mare parte, au primit loturi proprii sau în cadrul cooperativelor agricole de producție. Unele unități de învățămînt din județele Suceava, Teleorman, Timiș, Constanța dispun de micro- ferme zootehnice, pepiniere, sere, amenajează deseori solarii, mici sisteme de irigații etc. Se poate a- precia că există un început promițător pe linia autodotării și întreținerii școlilor, realizîndu-se cu elevii diferite scule, obiecte pentru uzul și înfrumusețarea unităților de învățămînt. De asemenea, ei învață să repare mobilierul și materialul didactic, să întrețină unele instalații.Școlile din mediul urban și majoritatea celor de la sate au trecut o dată cu începutul trimestrului II, la organizarea lucrărilor practice într-un număr sporit de ore. Față de anii precedenți se constată o mai bună corelare a practicii cu profilul economic al localității, județului. A sporit totodată numărul grupelor de elevi care fac practica nemijlocit în unitățile de producție în județele Arad, Bihor, Prahova

Ce cunoștințe predăm
și cum le transmitem ?

(Urmare din pag, l-a)sfîrșind cu asigurarea bazei materiale necesare — spațiu de învățămînt, aparatură de laborator, material bibliografic etc. în cuprinsul unui articol nu poate fi vorba, firește, să abordăm toate a- ceste probleme. Ne vom referi doar la cîteva aspecte — puține la număr — care ne par a suscita mai mult interes.Se impune, înainte de toate, sarcina de mare răspundere de a stabili principiile după care să se procedeze la determinarea obiectelor de studiu și a ponderii lor în planurile de învățămînt, ca și de a selecționa sistemul de cunoștințe ce urmează să fie predat în cadrul programelor de învățămînt Aceste principii nu sint prea greu de stabilit. în fața creșterii accelerate a volumului de date și cunoștințe științifice pe care ni le pune la îndemînă știința modernă, a fărîmițării științelor pe capitole, domenii și discipline cu caracter tot mai specializat se cere să a- doptăm procedeul pe care l-a aplicat cu deplin succes omenirea odată cu îngrămădirea percepțiilor și reprezentărilor primite nemijlocit de la lumea din afară, odată cu lărgirea orizontului său de cunoaștere. Acest procedeu constă în trecerea de la date intuitive singulare la creații tot mai abstracte și, în același timp, tot mai cuprinzătoare. Integrarea datelor cunoaș
terii în sisteme tot mai cuprinză
toare. iată „via aurea**  a progre
sului științei. în prezent, mișcarea logică spre un nivel mereu mai înalt de abstractizare, ca răspuns la fragmentarea și specializarea științelor moderne, are loc prin constituirea unor științe de sinteză. Așa au luat naștere și se dezvoltă cu avînt științe de vastă sinteză — obiecte interdisciplinare cum li se spune frecvent: geo și biofizice, geo și biochimia. chimia fizică si altele, cuprinzînd sisteme de cunoștințe ce se constituie peste frontierele care separă discipline științifice distincte. în cazul particular al științelor chimice, chimia fizică este obiectul interdiscipiinar căruia în facultățile de chimie trebuie să i se acorde prioritate. în școala de cultură generală introducerea cunoștințelor de chimie, fizică comportă mai multă grijă și este preferabil ca ele să fie introduse In cadrul obiectelor descriptive de chimie : anorganică și organică.Odată cu stabilirea sistemului de cunoștințe ce urmează să fie transmis prin planurile și programele de învățămînt se cere să fie stabilite modalitățile de transmitere și, mai ales, căile apte de a-i înarma pe tineri cu deprinderea de a cerceta, de a desfășura o activitate Științifică.' ; -

Fină de curînd, școala de Cultură generală și mai ales școala superioară au cunoscut epoca de înflorire a așa-numitei „lecții magistrale”, în cadrul căreia cunoștințele erau prezentate cît mai sistematic, mai complet și mai cursiv, cît mai elegant. în prezent, predarea formează obiectul a tot mai numeroase dezbateri. Numeroși psihologi și pedagogi pretind o reorganizare fundamentală a metodelor și principiilor de predare în întregul învățămînt, ca urmare nemijlocită a revoluției tehnico- științifice contemporane.Ce se reproșează școlii actuale și îndeosebi lecției magistrale ? I se reproșează îndeosebi faptul că își pune ca sarcină fundamentală numai transmiterea unor rezultate științifice deja obținute, a unor cunoștințe în formă finită, că nu stimulează gîndirea creatoare, nu dezvoltă și nu dirijează capacitatea de gîndire și de creație științifică a tineretului. Tot însușindu-și docil cunoștințele predate, elevul și apoi studentul „bun” se obișnuiește să repete numai idei străine, să se încline în fața adevărurilor stabilite, să privească legile învățate la cursuri ca „literă de evanghelie”, fără spirit critic. în mod dogmatic și steril.Pentru a adapta noile condiții create tehnico-științifică și totodată tineretului să-și însușească deprinderi de cer
predarea la de revoluția pentru a da posibilitatea

și Timiș, de exemplu, majoritatea băieților din licee desfășoară activitățile practice în întreprinderi industriale unde execută lucrări de tîmplărie, lăcătușărie, electrotehnică, sau contribuie la realizarea unor repere din producția întreprinderii. Băieții de la Liceul nr. 3 din Oradea lucrează alături de muncitori la întreprinderea „Elec- trometal”, iar fetele la întreprinderea de încălțăminte „Solidaritatea”, contribuind la realizarea produselor finite. în incinta Rafinăriei din Ploiești s-au amenajat 3 ateliere unde fac practică 750 de elevi de la Liceele nr. 2 și nr. 6. Elevii din anul I execută lucrări de lăcătușărie, cei din anu] li verificări șl reparări de aparate de măsură și control, iar cei din anul III lucrări de electrotehnică și mecanică. în laboratoarele de chimie ale aceleiași întreprinderi fac practică două grupe de fete de Ia Liceul nr. 2. Elevii liceelor din Rădăuți execută anumite faze de lucru în fabricile de mobilă din localitate, iar elevele de la Liceul „Nicu Gane” din Fălticeni îndeplinesc cu ușurință operații din meseria de filatoare. Liceele nr. 1 și nr. 2 din comuna Pe- cica-Arad au organizat pentru majoritatea elevilor practica în atelierele cooperației meșteșugărești din

tehnica instruirii „mașinile de învă-

cetare și gîndire creatoare numeroși reformatori ai școlii propun să se realizeze o restructurare radicală a sistemului de predare, astfel incit elevul să nu fie doar un obiect care asimilează cunoștințe într-o formă finită, ci un cercetător — și aceasta începînd chiar din prima clasă, este vorba ca elevii să-și șească nu cunoștințe de matematici, chimie etc., ci de gîndire specific fizicii, chimiei, matematicii. Tocmai în acest scop se recurge la programate, la țat” etc.Firește, este cesitatea de a fecționa fără întrerupere predarea, metodele de transmitere a cunoștințelor de la catedră, în seminarii, în laboratoare, în activitățile didactice în general. Este însă îndoielnic procedeul care se preconizează in unele cercuri, de a face „tabula rasa“ din toate metodele și practicile didactice tradiționale, pentru a le înlocui cu procedee pretins revoluționare. Se consideră, de pildă, ca fiind un procedeu didactic nou convorbirea cu elevii sau studenții, recomandată în locul lecției magistrale. Dar a- ceastă formă de transmitere a cunoștințelor nu este atît de nouă cum ar părea la prima privire. Știm cu toții că în antichitatea greacă, marii filosofi — Socrate, Platon — își făceau cunoscute învățăturile prin convorbiri cu discipolii lor. Condițiile din acea vreme erau însă foarte diferite de cele întîlnite în școlile și facultățile de azi. Numărul discipolilor era foarte redus, nivelul lor de pregătire era comparativ ridicat, iar cunoștințele care li se împărtășeau nu necesitau nici calcule, nici desene ori cifre ilustrative, în plus, timpul de ucenicie era nelimitat : fiecare își urma magistrul sau magiștrii cît timp socotea necesar. Nu existau nici frecvența obligatorie, nici sesiuni de examene. Astăzi, cînd la lecții participă zeci și sute de studenți care vin să-și însușească într-un timp determinat adevăruri de cele mai multe ori greu accesibile, ce mers vor putea lua discuțiile dintre profesori și studenți ?Firește că o legătură mal strîn- să între profesori și elevi sau studenți este foarte de dorit, iar convorbirile științifice organizate în condiții determinate, pot îmbrăca forme utile. întrebarea este dacă formele de activitate didactică e- xistente sînt bine folosite în condițiile de astăzi ale școlii și ce trebuie făcut pentru losi cu eficiență sporită.Pentru a elabora lecții de calitate și pentru a prezenta probleme interesante în orele de seminar este necesară'în primul rînd •o- 'bogată bibliografie de specialitate, biblioteci bine organizate și copios înzestrate cu cărți și reviste. In timpul din urmă se aplică cu mult succes în procesul instructiv mijloace didactice auxiliare t proiecții, filme, emisiuni de televiziune, mașini de învățat șl calculat și altele. Toate aceste mijloace auxiliare ar putea aduce o prețioasă contribuție la diversificarea lecțiilor, seminariilor, orelor de consultații, lucrărilor de laborator făcîndu-le mai concrete, mai atrăgătoare. Dacă autocunoașterea, după cum ne spune Heraclit, nu te învață să fii deștept, apoi nici mașinile de învățat și de calcul nu te fac mai deștept, dar ele te pot ajuta să folosești mai bine deșteptăciunea de care dispui. Și este suficient pentru a-și justifica utilitatea. De aceea ar fi foarte indicată experimentarea cu asemenea mașini. Se cere a fi îmbunătățită și înzestrarea laboratoarelor din școli și facultăți.Putem încheia considerațiile noastre in legătură cu metodele și tehnica de predare cu constatarea îmbucurătoare că școala noastră dispune, în cadrul sistemului său de organizare, de toate formele principale de transmitere a cunoștințelor. Sarcina noastră, a cadrelor didactice, este să le punem în valoare, foloslndu-le mai judicios, astfel îneît învățămîntul din țara noastră să poată pregăti promoții de absolvenți străluciți.

Așadar însu- fizică, modul i.
de netăgăduit ne- îmbunătăți și per*

noastre a le fo-

remarcat numeroși direc- școli, profesori, maiștri, directă în unitățile indus- agrieole, acolo unde e

localitate, unde se execută lucrări în lemn, metal, de croitorie și tricotaje. Liceul din Gătaia-Timiș dispune de două tractoare, diferite mașini agricole, un lot propriu de 2 ha. și unul de 5 ha. luat prin contract de la C.A.P Pe aces'*  loturi lucrează elevii claselor V-X, care se ocupă de cultura plantelor de cîmp, legumicultura și viticultură, în timp ce elevii anilor Î-III lucrează în ateliere I.M.A. Toți absolvenții Clasei a VIII-a din anul școlar trecut de la acest liceu au învățat să conducă tractorul. Așa cum au tori de practica triale și bine organizată, permite elevilor cunoașterea de ansamblu a activității, a atmosferei de viață și de muncă din unitățile respective, exercită o puternică influență educativă asupra lor.Desigur, în organizarea și desfășurarea lucrărilor practice pentru elevii din învățămîntul de cultură generală există și unele greutăți mai cu seamă în acele localități
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Cu RAYMOND POIGNANT, 
directorul Institutului 
Internațional de Planificare 
a Educației, despre:

PRIORITĂȚI EDUCATIVE 
PE PLAN MONDIAL
B evoluția sistemelor
DE ÎNVĂȚĂM1NT

Prof. Raymond Poignant, actualul director al Institutului Internațional de Planificare a Educației, este unul dintre specialiștii de mare prestigiu mondial în problemele de structură a sistemelor de- învăță- mînt și de planificare a dezvoltării în perspectivă a acestuia. Desfășu- rînd o activitate îndelungată la Comisariatul planului din Franța, Raymond Poignant este autorul u- nei lucrări fundamentale privind dezvoltarea educației în țările industrializate și coautor la numeroase studii cu privire la problemele educației și învățămîntului în țările în curs de dezvoltare, la planificarea extinderii tehnologiei didactice moderne etc.Interviul nostru cu Raymond Poi- ganat, care ne vizitează în aceste zile țara, a început de la cîteva din profundele observații analitice făcute de d-sa în conferința cu tema „Probleme ale învățămîntului în țările industrializate" prezentată la Academia de studii economice în fața unui larg auditoriu format din cadre didactice și cercetători în domeniul învățămîntului și educației.
— Care sînt obiectivele vizitei 

dv, în România ?— Ne preocupă definitivarea u- nui studiu despre planificarea învățămîntului în România, realizat de specialiștii români la solicitarea institutului nostru. Studiul urmează să fie editat de noi în limbile franceză și engleză. De asemenea, vizitez diferite institute de învăță- mînt putînd cunoaște, în acțiune, concepțiile și preocupările actuale de planificare a educației în țara

Ș
Crearea comisiei 

internaționale 
pentru dezvoltarea

Recent, directorul general 
al U.N.E.S.C.O., Benă Ma- 
heu, a procedat la numirea 
membrilor „Comisiei Inter
naționale pentru dezvoltarea 
învățămîntului", a cărei cre
are a fost hotărîtă la ultima 
sesiune a Conferinței genera-

(Urmare din pag. III)unde posibilitățile de a se asigura locuri de practică în întreprinderi sînt reduse față de numărul mare al elevilor din școli generale și licee. Sînt situații cînd în unele secții se întîlnesc, Ia același loc de muncă, pe lîngă muncitorul respectiv, ucenici, elevi din școlile profesionale și din învățămîntul de cultura generală, practica ayînd, în aceste cazuri, mai mult un caracter observatoriu ; nu este rezolvată peste tot în mod corespunzător îndrumarea de specialitate și supravegherea elevilor pe timpul practicii.Deși în acest an școlar a crescut numărul elevilor, îndeosebi din clasele a IX-a și a X-a, care lucrează în atelierele școlilor profesionale și ale liceelor de specialitate, ajun- gîndu-se la circa 100 de clase, nu s-a insistat suficient pentru o mai deplină folosire a bazei materiale a acestora în vederea organizării lucrărilor practice cu elevii din învățămîntul de cultură generală. A- telierele din școlile generale și licee sînt insuficiente, resimțindu-se îndeosebi lipsa celor de electrotehnică și mecanică-auto; multe din 

dv. Consider că România a obținut rezultate pozitive în planificarea pregătirii, repartizării și utilizării forței de muncă, dînd acestei acțiuni o reală fundamentare științifică. Am constatat, în același țimp, dorința permanentă a specialiștilor români în planificarea educației de a-și confrunta formele și metodele de activitate cu cele mai valoroase experiențe existente în acest domeniu pe plan mondial. Faptul că în România educația permanentă a căpătat un amplu cadru instituționalizat. bazat pe o lege, vine în întîmpinarea cerințelor o- biective de perfecționare și reciclare. în prezent nu se pot lăuda prea multe țări din lume cu o asemenea formă amplă și cuprinzătoare.
— Ați susținut cu multiple argu

mente convingătoare — in expu
nerea prezentată la Academia da 
studii economice — însemnătatea 
majoră pe care o dobîndește in 
prezent adoptarea unei structuri a 
sistemelor de invățămînt apte să 
răspundă solicitărilor complexe 
ale dezvoltării economice și socia
le a țărilor, uriașului progres știin
țific și tehnic actual și de perspec
tivă. V-am ruga să vă referiți la 
tendințele pe care le socotiți deo
sebit de productive pentru conce
perea unor sisteme de invățămînt 
cit mai perfecționate.— în ultimele trei decenii învățămîntul din întreaga lume a evoluat de la structuri foarte complicate, cu multiple forme paralele, la structuri mai suple, mai democratice, astfel încît să corespundă nivelului dezvoltării economice, științifice și tehnice, dar să ofere, în același timp, copiilor pro- veniți din cele mai diferite pături sociale, șansele unei dezvoltări psihice corespunzătoare capacităților și aptitudinilor lor. în acest sens sînt de remarcat, de pildă, tendința de a se amîna pînă la o treaptă mai înaltă a învățămîntului, respectiv la o vîrstă mai mare a elevilor, opțiunea școlară, care înseamnă de cele mai multe ori o opțiune defintivă pentru o profesie și un drum în viață precum și tendința de a se integra într-o școală unică diferitele forme de înyățămînt mediu. Astfel, în concepția școlii comprehensive se tinde către regruparea într-un nou tip de liceu, fuzionat, a liceelor de cultură generală ș' a liceelor de specialitate. Se tinde de asemenea către reducerea duratei învățămîntului profesional pe seama creșterii duratei învățămîntului general — așa cum se preconizează de 

le a acestei organizații (Paris, 
1970).

Compusă din 7 personali
tăți, comisia, al cărei preșe
dinte este Edgar Faure (Fran
ța), are sarcina de a efectua 
studii în legătură cu situația 
actuală a învățămîntului din 
lumea întreagă. Pe baza con
statărilor comisia va formula 
sugestii și propuneri de na
tură să ajute guvernele și or
ganismele de resort la elabo
rarea noii strategii de dez
voltare a învățămîntului, ast
fel incit acesta să poată face 
față cerințelor mereu cres- 
cînde ale societății.

Constituită la începutul ce
lui de al doilea Deceniu al

ȘTIRI»

Națiunilor Unite pentru dez
voltare, comisia va examina 
metodele cele mai propice 
pentru sporirea rolului in
vățămintului in realizarea 
obiectivelor social-economice 
ale țărilor interesate, precum 
și în lărgirea cooperării inter
naționale și a asistenței inte
lectuale și materiale referi
toare la problemele legate de 
învățămint sub toate aspectele 
sale.

Concluziile comisiei, care se 
ya reuni de mai multe ori 
în cursul acestui an, vor ser
vi ca linii directoare pentru 
activitatea viitoare a U.N.E. 
S.C.O. în domeniul învăță- 
mintului.

• ȘTIR
Sfaturi telefonice 

pentru părinți
„Nepoata mea este stîn- 

gace“, „Băiatul meu se teme 
îngrozitor de dictare" ; „Fiica 
mea continuă să confunde 
literele T și B“. Acestea sini 
doar cîteva exemple din bo
gatul catalog de întrebări pe 
care părinții din landul Sa- 
xonia inferioară (Republica 
Federală a Germaniei) l-au 
supus profesorilor și pe
dagogilor din orașul Hanovra. 
întreprinderile Pelikan, o fir

T I R I •

INIȚIATIVE Șl EFICIENȚĂ IN ACTIVITATEA TEHNICO PRODUCTIVĂ
ele nu sînt dotate corespunzător cu mașini, unelte, scule, materiale. Se semnalează, totodată, întîrzieri în acordarea de loturi școlilor de la sate, iar unele din loturile repartizate sînt prea mici, neasigurîn- du-se astfel condiții pentru efectuarea unei practici corespunzătoare. Un aspect negativ, după părerea noastră, este și acela că pînă acum s-a făcut prea puțin pentru a se amenaja în școlile sătești atelierele care sa dea și elevilor din aceste școli posibilitatea de a e- fectua lucrări practice cu caracter industrial.Acțiunea de dotare și autodotare este îngreuiată și de faptul că nu sînt reglementate o seamă de probleme privind valorificarea produselor realizate de către elevi, folosirea veniturilor din munca acestora penttu dotarea atelierelor, precum și pentru stimularea lor, procurarea de scule executate în școlile profesionale și liceele de specialitate, aprovizionarea cu materie primă și materiale. Pe de altă parte, inspectoratele și școlile n-au de unde să procure tejghele și bancuri pentru atelierele de tîm- plărie și lăcătușărie, diverse ma- 

altfel și în țara dvs. — precum și către regruparea în școli profesio- nal-tehnice a specialităților pe blocuri mari, pentru a se asigura astfel tinerilor o pregătire polivalentă (de pildă, în toate meseriile metalurgice), urmată de o specializare de scurtă durată în raport cu locul de muncă unde, urmează să-și desfășoar» activitatea. Pentru o etapă următoare se prevede regruparea, în aceeași clădire, a liceului polivalent cu școala profesională de specializare largă. într-o formulă lapidară, aș spune că există tendința profesionalizării învățămîntului de cultură generală și a lărgirii orizontului de cultură generală al. învățămîntului profesional. Este un fapt manifest în țările industriale dezvoltate, ca de pildă Statele Unite, Japonia, Uniunea Sovietică și Suedia. Pentru o etapă mai îndepărtată se conturează generalizarea învățămîntului de 12 ani și transferarea sarcinilor pregătirii profesionale — de la pregătirea muncitorilor calificați pînă la a- ceea a specialiștilor cu pregătire universitară în cele mai noi domenii ale științei și tehnicii — în în- vățămîntul post-secundar.
— Există o problemă complexă 

și dificilă pe care ați sugerat-o de 
altfel și în expunerea dv.: aceea a 
unei anumite contradicții între 
planificarea educației și tendința 
tot mai marcată a maselor de a 
accede la forme de invățămînt 
mereu mai înalte- Care este, în lu
mina studiilor întreprinse de in
stitutul dv., soluția cea mal rațio
nală a acestei contradicții ?— Contradicția pe care ați evocat-o există în fapt. în timp ce planificarea sistemului educativ stabilește limite ale accesului în- tr-unul sau altul dintre tipurile de școli, în lumina unor realități efective și’obiective legate de nivelul dezvoltării economico-sociale al unei țări, de tendințele de viitor ale acestei dezvoltări, cerințele de instruire, mai ales la nivelele școlare înalte cresc continuu. După părerea mea, însă, a- ceastă situație va acționa numai pe termen limitat fiind tranzitorie. Cu' cît dezvoltarea economică ya fi mai amplă cp atît ya există posibilitatea de a se acorda mai multe fonduri învățămîntului și de a se prelungi durata acestuia.. Se poate spune că aceasta nu va rezolva conțradicția între planificarea învățămîntului și cerința socială. Este adevărat, în parte.. Dar se poate concepe fie și pentru un viitor mai îndepărtat că meseriile manuale vor fi exercitate de oameni cu o pregătire superioară, că 

șini-unelte, scule adecvate pentru vîrsta copiilor, diferite materiale și materii prime.Se ridică unele probleme și în ce privește conținutul pregătirii tehnico-practice a elevilor din învățămîntul de cultură generală. Colectivele didactice, inspectoratele, sînt de părere că pentru elevii liceelor de cultură generală ar trebui stabilit, indiferent de zona unde se află școala, un volum comun de cunoștințe tehnice și deprinderi practice care să le faciliteze, după absolvire, calificarea în diferite meserii, într-un timp cît mai scurt în funcție de nevoile e- conomiei, de interesele și aptitudinile tinerilor.In condițiile dezvoltării tehnice de astăzi, se impune extinderea lucrărilor de electrotehnică atît pentru băieți cît și pentru fete, indiferent de mediul unde funcționează școala. Ținînd seama de faptul că majoritatea elevilor din școlile profesionale provin de la sate și că în mediul rural sînt tot mai prezente activitățile de tip industrial, este potrivit să se studieze posibilitatea ca și elevii din școlile sătești să desfășoare lucrări practice 

diferența Intre profesiile intelectuale și cele manuale se va atenua, toate formele de activitate umană dobîndind o bază intelectuală foarte largă. Desigur că, pentru încă o perioadă de timp, datorită considerentelor pe care le-am evocat va exista o anumită limitare, o selecție menită să pună de a- cord cerința socială cu posibilitățile economiei și ale școlii ca factor de pregătire pentru activitatea economică.
— Am dori să prezentați citito

rilor noștri cîteva dintre principa
lele probleme aflate actualmente 
în studiul institutului pe care îl 
conduceți.— în momentul de față studiile Institutului internațional al educației sînt orientate, în primul rînd, spre necesitățile țărilor în curs de dezvoltare, întrucît țările industrializate au suficiente resurse intelectuale și materiale pentru a-și concepe și realiza singure planificarea învățămîntului. A- vem în curs șase cercetări importante. Nu le voi enumera pe toate, ci mă voi referi doar la cea mai actuală dintre ele, aceea a finanțării învățămîntului în țările în curs de dezvoltare. După cum știți probabil, în majoritatea țărilor din Asia, din Africa și din America Latină doar 50 la sută din copii pot urma cursurile școlii primare. U.N.ES.C.O. a stabilit ca obiectiv, pentru sfîrșitul celui de-al II-lea Deceniu al dezvoltării, școlarizarea universală. Cercetarea noastră caută să determine din multitudinea de situații locale specifice, condițiile și resursele cele mai potrivite pentru finanțarea învățămîntului dintr-o țară sau, alta. Bineînțeles, ne interesează și posibilitățile de a reduce prețul de cost al învățămîntului. Dar, din păcate, experiența arată că se vădește mai degrabă o tendință către creșterea costului învățămîntului, mai ales datorită introducerii u- nor mijloace tehnice moderne — evident necesare și chiar indispensabile pentru eficiența procesului de pregătire a tinerelor generații.

★Cu regret, dăm ascultare semnelor discrete, dar din ce în ce mai ițnpacjentate cu mîna spre ceas, ale însoțitorilor români, ai profesorului Poignant. Deși a avut o a- gendă deosebit de încărcată ziua de lucru a directorului Institutului . internațional de planificare a educației încă nu s-a încheiat. Punem deci punct întrebărilor.
Interviu consemnat de 

AL. CIUCA

mă cu sediul Ia Hanovra, ca
re fabrică articole de birou, 
de scris și de desen, au insta
lat un serviciu telefonic me
nit să dea ajutor părinților 
care nu o scot la capăt cu 
problemele copiilor lor din 
școala primară punindu-le la 
dispoziție sfaturile unor pe
dagogi experimentați. In fie
care caz pedagogii au discu
tat mai întîi între ei, iar 
după aceea părinții au pri
mit răspunsul tot prin tele
fon.

Această acțiune este prima 
de acest fel în Germania. 
Scopul ei este de a lărgi prin 
firul anonim contactele dintre 
părinți și profesori.

cu caracter industrial, restrîngîn- du-se eventual cunoștințele teoretice ce se predau în cadrul obiectului „Agricultura". După părerea noastră, soluționarea acestei probleme se impune cu atît mai mult acum, cînd durata școlii profesionale se va reduce odată cu primirea absolvenților a 10 clase. Se impune, de asemenea, elaborarea unor programe orientative pentru activitățile practice din licee, corelarea mai bună între cunoștințele de la diferite discipline și lucrările tehnico-productive, integrarea desenului tehnic, pe tot parcursul școlii de cultură generală, în cadrul lucrărilor practice. In același timp, ar trebui evitate situațiile ce se mai întlînesc în prezent, cînd elevii din licee repetă lucrări de tîmplărie, lăcătușărie, broderie, croitorie pe care le-au făcut deja In clasele V-VIII.în școlile generale și în licee au fost încadrați un număr de maiștri care se ocupă de îndrumarea lucrărilor practice. Mulți din ei au rezultate dintre cele mai bune, s-au legat de viața unității de învăță- mînt unde muncesc. Se resimte însă lipsa unei forme organizate de

Colecția „UNESCO 
și programul său"
Una dintre principalele 

direcții ale activității publi
cistice desfășurate de 
UNESCO o constituie edi
tarea colecției „UNESCO 
și programul său". Pînă în 
prezent, in această colecție 
au apărut volumele „Profe
sorii pentru școala de mii- 
ne ; dreptul la educație ; 
de la participare la reali
zare (1948—1968)" „Pentru 
copiii lumii ; exemple de 
cooperare între UNESCO 
și UNICEF" și „Alfabeti
zarea funcțională".

Recent a fost prezentai 
un mare volum apărut in 
cadrul colecției — „Pentru 
tineri și cu tinerii" — care 
analizează tendințele ac
tuale existente în rindul ti
neretului lumii, dorința sa 
de emancipare, hotărîrea 
de a lua parte mai largă Ia 
viața publică, la viața in
ternațională și, în primul 
rînd, la soluționarea pro
priilor sale probleme. Par
tea finală a lucrării se o- 
cupă de rolul UNESCO în 
cunoașterea problemelor ti
neretului, în animarea și 
susținerea acțiunilor con
sacrate tineretului și în 
primul rind a acțiunilor cu 
caracter educativ desfășura
te in școală și în diferite 
instituții extrașcolare.

Premiul „Nadejda 
Krupskaia"

Recent s-au distribuit In 
U.R.S.S. primele premii 
„Nadejda Krupskaia" insti
tuite pentru alfabetizare de 
către guvernul sovietic cu 
prilejul anului Internațio
nal al Educației. Juriul de 
acordare a premiului, for
mat din personalități ale 
științei și educației din în
treaga lume, a acordat pri
mul titlu de laureat al pre
miului „Nadejda Krupska
ia" Institutului de limbă și 
literatură al Academiei de 
științe a R. P. Mongole, 
care a desfășurat timp de 
50 de ani o activitate sus
ținută sub lozinca „Stu. 
diați și învățați pe alții", 
reușind in prezent să lichi
deze în mod practic anal
fabetismul. Academia de 
științe din Mongolia a a- 
dus o contribuție esențială 
la reforma limbii, Ia intro
ducerea unui nou alfabet, 
la elaborarea de manuale 
școlare, dicționare, indr</_>- 
tare gramaticale etc. O 
mențiune de onoare a fost 
decernată Anei Lorenzetto, 
fondatoarea și președinta 
organizației „Unione Nazio- 
nale per la lotta contro 
l'analfabetismo", care dis
pune în prezent de 90 de 
centre de alfabetizare în 
sudul Italiei Au fost acor
date de asemenea mențiuni 
Uniunii femeilor sudaneze, 
organizației mexicane „A- 
ulas rurales moviles" — 
care a inițiat clase rurale 
itinerante — Serviciului de 
alfabetizare și de educație 
a adulților din Republica 
Populară Congo și lui Amiir 
Birjandi (Iran), directorul 
organizației „Armata știin
ței".

Manuale școlare 
redactate prin 

colaborare 
Internațională
De curind a apărut un 

manual de istorie redactat 
în comun de autori aus
trieci șj italieni. Acest ma
nual este primul dintr-o 
serie de manuale de istorie 
ce vor fi redactate pe ba
ză bilaterală, pentru a da o 
prezentare cît mai obiectivă 
a evenimentelor din viața 
popoarelor și a realiza b 
mai bună cunoaștere reci
procă.

In aceeași sferă de pre
ocupări se încadrează și 
schimbul de profesori de 
geografie inițiat intre R.P. 
Bulgaria și Franța. La în
ceputul actualului an școlar 
doi profesori de geografie 
din Franța au venit în Bul
garia pentru a se ocupa de 
diferite probleme ale stu
diului geografiei și, în spe
cial, de problemele studierii 
geografiei Franței în școlile 
bulgare.

pregătire a cadrelor pentru activitățile tehnice-productive, inspectoratele și școlile fiind puse u- neori în situația de a recurge la improvizații. Tocmai de aceea credem că este îndreptățită propunerea ca încă din acest an să se treacă la pregătirea în mod organizat a acestor cadre, creîndu-se în âcelași timp posibilități ca cei ce predau în prezent să-și completeze și să-și perfecționeze studiile prin cursuri serale sau fără frecvență. Totodată, s-a propus organizarea, pe cît posibil pe lîngă marile întreprinderi a unor cursuri de perfecționare în cadrul cărora maiștrii care predau în învățămîntul de cultură generală să poată obține o mai bună pregătire de specialitate. ,Soluționarea unor asemenea probleme, conjugarea eforturilor materiale făcute de stat cu folosirea mai judicioasă a posibilităților e- xistente în fiecare unitate de învă- țămînt, în fiecare localitate, stimularea inițiativei cadrelor didactice vor duce, neîndoielnic, la sporirea eficienței activităților tehnice-productive din școala de cultură generală.

Interferența liceu 
invățămînt superior

(Urmare din pag. l-a)de liceu, adică tocmai capitolele de care va avea cel mai mult nevoie în facultate.Diferențele dintre candidați ies cu atît mai mult în relief cu cît sînt examinați dintr-o materie cu un conținut științific mai ridicat, cu cît dificultățile de înțelegere și de asimilare a cunoștințelor cer un efort mai mare. Dacă, prin absurd, examenul s-ar reduce numai la tabla înmulțirii, selecționarea n-ar mai fi posibilă, toți candidați! fiind la fel de buni. Neincluderea în programele de concurs a capitolelor din ultimele clase ale liceului, considerate mai dificile, micșorează posibilitatea de afirmare a unor candidați cu evidente aptitudini și cunoștințe și sporește șansa de reușită a celorlalți. Este, prin urmare, un obstacol în calea unei juste selecționări.
V. Ștefănescu: Valoarea unei verificări mai complexe, realizată prin intermediul unor probleme care să solicite cunoștințe din cît mai multe domenii, este dovedită cred, în mod concludent, și de un alt fapt. Premianții și chiar deținătorii unor mențiuni la concursurile naționale, unde verificarea e mai cuprinzătoare și repetată de-a lungul unor faze intermediare, admiși în facultățile de profil sau în cele tehnice, au confirmat a- proape toți încrederea și speranțele cu care au fost investiți.
Conf. M. Stoka : Cred că o sarcină principală a examenului de admitere este aceea de a corela cunoștințele dobîndite de elevi în liceu cu acele cunoștințe care se vor preda în învățămîntul superior. Dacă selecționarea viitorilor studenți din învățămîntul tehnic superior se va face pe aceste baze, sînt convins că nivelul acestui în- vățămînt va crește, întrucît vom putea realiza efectiv dezideratul — rămas pînă în prezent doar în stadiu de intenție — de a porni predarea de Ia nivelul pe care ar trebui să-l aibă absolvenții de liceu, conform programei parcurse. S-ar elimina, în același timp, una dintre sursele importante ale supraîncărcării studenților în învățămîntul tehnic superior.
Red. : Ar fi oportun cred să ne 

referim și la o altă cerință care 
s-a conturat încă de la începutul 
discuției noastre: perfecționarea 
modalităților de verificare șl tes
tare a cunoștințelor elevilor. După 

UMVIRSITAHA „BABEȘ BOLYAI“-CLUJ
ANUNȚA

scoaterea la concurs a postului de cercetător științific princi
pal, gradul III, Facultatea de fizică. Centrul de Cercetări de 
Fizică TeoreticăCererile de înscriere la concurs se vor depune la Rectoratul Universității, Cluj, str. M. Kogălniceanu nr. 1, în termen de 15 zile de la publicarea acestui anunț în Buletinul Oficial al R.S. România. Partea IlI-a, la care se vor anexa actele prevăzute de Regulamentul privind recrutarea, promovarea și atestarea cadrelor de cercetători științifici din unitățile de cercetări din Republica Socialistă România, publicat în extras în Buletinul Oficial nr. 4, Partea III-a din 8 ianuarie 1968.Concursul va avea loc în 30 de zile de la publicarea prezentului anunț în Buletinul Oficial.

INSTITUTUL PEDAGOGIC DE 3 Ml
TÎRGU MUREȘ

ANUNȚAscoaterea la concurs a următoarelor posturi:
Facultatea de filologie :

Catedra de limbă și literatură română și limbi străine— asistent disciplina limba germană, poz. 18Candidații la concurs vor înainta la rectoratul Institutului pedagogic de 3 ani Tg. Mureș, str. N. Iorga nr. 1, în termen de 15 zile de la data publicării acestui anunț în Buletinul Oficial, o cerere de înscriere la care se vor anexa, în dublu exemplar, actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic din R.S.R., publicat în Buletinul Oficial, partea 1 nr. 33 din 15 martie 1969 și de instrucțiunile Ministerului învățămîntului nr. 84539/1969.Candidații vor prezenta și o adeverință din care să reiasă că au efectuat stagiul legal după repartizare.Concursul se va ține în termen de 15 zile de la data expirării termenului de înscriere.

ANUNȚAbsolvenții Școlii Pedagogice Române din Reghin promoția 1950—1951 anunță întîlnirea de 20 ani în ziua de 26 iunie 1971. Rugăm a ne comunica adresele și adeziunea în vederea organizării acestei întîlniri. pe adresa : UILACAN ALEXAN
DRU ȘCOALA GENERALĂ Nr. 5 REGHIN str. Școlii nr. 1 
jud. Mureș

cite știm, tovarășe profesor Mihoe, 
ați urmărit de mai multă vreme 
această problemă.

Acad. Gh. Mihoe : Exact. Vă interesează, desigur, și concluzia la care am ajuns. Cred că, dacă s-ar combina mai multe probe, s-ar reduce cazurile de eroare în apreciere. In unele țări, la concursul de admtiere se ține seama și de notele la specialitatea respectivă în timpul liceului și de rezultatele la aceeași specialitate obținute la bacalaureat.Se va obiecta, poate, împotriva acestui procedeu, susținîndu-se că notele la matematici din timpul liceului nu sînt comparabile, fiecare profesor avînd modul lui de notare. Este o afirmație care trebuie dovedită. Personal, am aplicat un procedeu statistic — corelația rangurilor — între ordinea clasificării candidaților la concursul de admitere și rezultatele lor la învățătură după doi ani de studii universitare — la o serie de studenți de la Facultatea de mate- matică-mecanică a Universității din București. Am constatat că valoarea coeficientului de corelație crește cînd sînt luate în considerație și notele din timpul liceului.Concluzia la care vreau să ajung este că avem, în materie de concursuri de admitere, o experiență bogată, concretizată în numeroase date statistice, care ne-ar permite să întreprindem un studiu pentru determinarea celor mai eficiente forme de examinare. Numai după supunerea rezultatelor concursului de admitere la o analiză științifică, în care ar putea fi folosite și calculatoarele electronice, se poate deduce organizarea optimă a concursurilor.
Red. : Punctul de vedere ■ fost 

expus, principial, încă în prefața 
acestui colocviu. Direcțiile de ac
țiune s-au conturat clar din inter
vențiile interlocutorilor. Sinteti
zăm : programe de concurs mai 

cuprinzătoare, privind in special 
cunoștințele moderne recent intro
duse la ultimele clase de liceu, 
testare multiplă, orientată către ca
pacitățile de gîndire ale candidați
lor. perseverența lor în studiu și 
posibilitățile pe care le au pentru a 
se dezvolta in continuare in spe
cialitatea aleasă ; realizarea unui 

studiu științific al rezultatelor exa
menelor cu ajutorul calculatorului 
electronic.

Bineînțeles, toate acestea slnt de
ziderate a căror scadență nu mai 
poate fi aminată.
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